
مصطفی کاظمی و برقراری توازن در 
روابط بغداد با تهران و واشنگتن

چالش های پیش روی 
دولت جدید عراق

بالاخره چهار ماه پس از استعفای عادل عبدالمهدی، 
نخست وزیر سابق عراق، در این کشور نخست وزیر 
جدیــدی روی کار آمــد. مصطفی کاظمی، رئیس 
دستگاه اطلاعاتی عراق، با کسب رای اعتماد برای 
15 وزیر کابینه پیشنهادی خود، رسما نخست وزیر 
عراق شــد. جلســه رای اعتماد به کابینه کاظمی، 
چهارشــنبه شــب برگزار شــد و در آن، علاوه بر 
تصویب برنامه نخســت وزیر، حداقل 15 وزیر رای 
اعتمــاد گرفتند و بدیــن ترتیب کاظمی عالی ترین 
منصــب اجرایی عراق را به عهده گرفت. پنج تن از 
وزرای کابینه کاظمی، نتوانستند رای اعتماد بگیرند. 
همچنین، وزرای نفت و خارجه هنوز تعیین نشده اند. 
با این حال، به زودی کابینه کاظمی تکمیل خواهد 
شــد. سیاستمداران عراق به کاظمی تبریک گفتند 

و خواستار موفقیت وی شدند....

وضعیت کتاب خوان ها و کتاب فروش ها در 
روزهای قرنطینه؛ 

تبدیل طرح عیدانه
 به بهارانه 

بهار امســال تفاوت های زیادی نســبت به ســال های 
گذشته داشت. بی شک دلایل آن نیاز به توضیح ندارد و 
همه ما روزهای متفاوتی را در ایام تعطیلات و قرنطینه 
خانگی گذراندیم و هرکدام با گزینه های متفاوتی اوقات 
فراغتمان را سپری کردیم. طبق نظرسنجی های انجام 
شده به صورت تحقیق میدانی دریافتیم افراد نسبت به 
زمان مشابه ســال های گذشته زمان بیشتری را صرف 
مطالعه کردند. چراکه یکی از بهترین راه ها برای مقابله 
با استرس و اضطراب های ناشی از شیوع ویروس کرونا 
و پشت ســر گذاشتن این دوره حضور اجباری در خانه، 

مطالعه است.

جولان
 قیمت های مجازی 

سوداگران با جوسازی در فضای مجازی، 
بازار را به دست گرفته اند

ده ورزشکار پرهوادار زن ایرانی در 
اینستاگرام

لیلا، شهربانو، بهناز 
و دیگران 

تاسیس 40 درصد 
مدارس به کمک خیرین

عضو شورا از برنامه های شورا و 
شهرداری برای گره گشایی از اقتصاد 

مشهد خبرداد:
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در این شماره می خوانید
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نماینده دماوند و فیروزکوه در مجلس یازدهم می گوید: کسی که 
می خواهد رییس مجلس شود، نباید کاندیدای ریاست جمهوری 

سال آینده شود. ما این تجربه را در گذشته داشتیم.
شیرین جمشــیدیان/ هرچه به روزهای آغازین مجلس یازدهم 
نزدیک ترمی شــویم گمانه زنی ها درخصوص ریاست مجلس 
بیشتر می شود.تاکنون نام نزدیک به ۱۰ منتخب مجلس یازدهم 
در میان کاندیداهای ریاست قوه مقننه قرار دارد.کاندیداهایی که 
از مدتها قبل لابی ها برای کسب رأی بیشتر را آغاز کرده اند. 

سید احمد رســولی نژاد که منتخب مردم دماوند و فیروزکوه در 
مجلس یازدهم است، نیم نگاهی به فعالیت این کاندیداها برای 
انتخابات ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۰ دارد و می گوید: »کسی 
که مــی خواهد رییس مجلس باشــد نباید کاندیدای ریاســت 

جمهوری سال آینده شود. ما این تجربه را در گذشته داشتیم.«
رســولی نژاد در بخش دیگری از این گفت وگو  گرچه تاکید دارد 
نگران ریاست برخی کاندیدا بر کرسی شماره یک مجلس است 
اما ایــن را هم می گوید که مهم آن اســت که رییس مجلس 

یازدهم باید بتواند برنامه های شورای ائتلاف را عملیاتی کند.
در ادامه مشــروح گفت و گوی خبرآنلاین با سید احمد رسولی 
نژاد منتخب مــردم دماوند و فیروزکوه در مجلس یازدهم را می 

خوانید:
کمتــر از یک ماه دیگر، مجلس یازدهم آغاز به کار می کند و از 
مدتی قبل تلاش ها برای فتح کرســی های مهم مجلس آغاز 
شده است،  شما چقدر در جریان رایزنی ها بر سر کرسی ریاست 
مجلس، دیگر صندلی های هیات رئیســه و ریاســت کمیسیون 

ها هستید؟
قطعا جلســاتی برگزار و رایزنی هایی انجام می شود اما با توجه 
به اینکه مجلس یازدهم بر گرفته از نیروهای انقلابی خواهد بود 
و حداقل در شــعار و ادعا چنین اســت؛ نباید خیلی شاهد رقابت 
برای ریاســت و هیات رئیسه مجلس باشیم. چون مسئله خدمت 
جمعی است و اکثریت قاطعی با حمایت مردم رای آوردند و همه 
نگاهها به مجلس یازدهم دوخته شــده است. چه آنهایی که در 
انتخابات شرکت کردند و رای دادند و چه آنهایی که در انتخابات 
شــرکت نکردند. همه می خواهند ببینند که مجلس یازدهم چه 

خواهد کرد.
مردم به عمل ما نگاه خواهند کرد نه به شعارها

دومین نکته این اســت که ما باید بدانیم مردم به عمل ما نگاه 
خواهند کرد نه به شعارها. سالیان سال و دوره های متعدد است 
که شــعارهای مختلفی در مجالس و دولت های مختلف دادیم 
اما مهم عمل مجلس اســت. ما باید با عمل مان مردم را امیدوار 
کنیم. مردم و جامعه مشکلات جدی و اساسی مانند تورم، گرانی، 
رکــود، بیکاری، کاهش ازدواج و افزایش طلاق دارند. باید بحث 
معیشــت مردم جزو موارد مهم و ضروری و در واقع جزو اولویت 

های مجلس آینده باشد. 
بنابراین به نظر می رسد نباید خیلی به رقابت ها دامن زده شود. 
حتی رســانه ها باید کمک کنند کــه مجلس آینده یک مجلس 
به معنای واقعی در تراز انقلاب باشــد. باید بتوانیم خواسته های 
به حق مردم و نیازهای اصلی جامعه را برآورده و محقق کنیم. 

در سال انتخابات ریاست جمهوری مجلس را درگیر 
اختلافات نکنیم

در مجلس رقابت هایی انجام می شــود اما تلاش دوستان این 
اســت که مجلس دچار تفرقه و اختلاف نشود چون سال آینده 
انتخابات ریاست جمهوری را داریم. اگر مجلس مانند دوره هایی 
که جریان اصلاحات حاکم بود شــاهد اختلاف در میان جریان 
انقلابی باشــیم، نمی توانیم اهداف و برنامــه ها را پیش ببریم. 
بنابراین نیاز اســت که در کنار رقابت، رفاقت، برادری و همدلی 

باشد. چون ما هدف مهمتری داریم.
حتی درباره انتخابات ریاســت جمهوری که حساسیت و رقابت 
بالاســت باید گفت، رییس مجلس نماینده تر از ســایر نماینده 
ها نیســت. او هم ســطح سایر نماینده ها اســت و با رای سایر 
نماینده هــا در آن جایگاه قرار می گیرد. شــاید رییس جمهور 
صاحب اختیار قوه مجریه باشــد اما رییس مجلس صاحب اختیار 
قوه مقننه نیست که بخواهد هر تصمیمی را به نیابت از مجلس 

بگیرد. رییس مجلس بیش از سایرین باید تلاش کند که مجلس 
تقویت شود و در راس امور قرار بگیرد. 

رئیس مجلس یازدهم نباید کاندیدای ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ 
شود

*کدام یــک از کاندیداهایی که در حال حاضر برای 
ریاست مجلس شورای اســلامی مطرح هستند، با 

شما وارد مذاکره و لابی شده اند؟
از همان روزهای اول بعد از پیروزی در انتخابات با افراد مختلفی 
که برای ریاســت مجلس کاندیداها هستند، جلسات خصوصی 
داشــتم اما هنوز به جمع بندی نرسیدم و در حال بررسی هستم. 
در طول هفته جلســات متعددی داریم و با یکی از کاندیداهای 
ریاست مجلس در هفته، دو تا سه جلسه داریم. اما در حال حاضر 

برای تصمیم گیری زود است.
کسی که می خواهد رییس مجلس شود، نباید کاندیدای ریاست 
جمهوری ســال آینده شــود. ما این تجربه را در گذشته داشتیم 
در یک دوره ای رییس مجلس کاندیدای ریاســت جمهوری بود 
و عملا مجلس ســال اولش را از دست داد چون رییس مجلس 
به دنبــال برنامه های تبلیغات انتخابات ریاســت جمهوری بود 
و مجلس تاثیرش را در جامعه از دســت داد. بنابراین کســی که 
می خواهد کاندیدای ریاســت مجلس شــود نباید برای ریاست 

جمهوری نیز کاندیدا شود.
به ریاست هرکسی رای نمی دهیم

دومین مورد که در انتخابات ریاســت مجلس باید درنظر گرفته 
شــود کنار گذاشتن شیوه های گذشته درمجلس است. ما به هر 
کســی رای نمی دهیم و با دقت بررســی می کنیم وکسی باید 
رییس مجلس شود که مجلس را به جایگاه اصلی اش برگرداند. 
یعنی مجلس را به جایگاه انقلابی، مردمی، تاثیر گذار و در راس 

امور برگرداند. 
ما در مجلس به طرح های ضربتی و فوریتی نیاز داریم. مجلس 
یازدهــم باید تاثیرش را در ماههای اول بگذارد. ما خیلی فرصت 
نداریم. در جلسات متعددی که با دوستان داشتیم  پیشنهاد کردم 
مجلس در ابتدای کار تعطیلات سالیانه اش را لغو کند. چه اشکال 
دارد مانند ایام بررسی برنامه یا بررسی بودجه، مجلس دو شیفت 
و سه شــیفت کار کند و جلسات علنی کمتر، جلسات کمیسیون 
های تخصصی و جلســات غیر علنی بیشتر برگزار شود. از سوی 
دیگــر باید طرح هایی را در مجلس آماده کنیم که تاثیرش را در 
زندگی مردم نشــان دهد و مردم را امیدوار کند. اگر می خواهیم 
شــاهد حضور مردم در انتخابات ریاســت جمهوری سال آینده 
باشیم و مشــارکت مردم در انتخابات ریاســت جمهوری مانند 
انتخابات مجلس پایین نباشد، نیاز مبرم داریم که با عملکردمان 
در چند ماه اول تشکیل مجلس در وضعیت اقتصادی مردم تاثیر 

بگذاریم و مردم بویژه جوانان را امیدوار کنیم.
یک فراکسیون واحد و چند فراکسیون اقلیت سیاسی شکل 

خواهد گرفت
*به نظر شــما چند فراکســیون سیاسی در مجلس 

یازدهم تشکیل می شود؟
حتما فراکســیون واحدی را تشــکیل خواهیم داد. ممکن است 
فراکسیون های کوچکتری هم شکل بگیرد اما فراکسیون اصلی 
قطعا تصمیم گیر خواهد بود که چه کسانی در یک سال آینده به 

عنوان اعضای هیات رئیسه انتخاب شوند. 
تلاش ما این اســت که مجموعه نیروهای انقلاب بیش از یک 
فراکسیون نباشــند. اگر این اتفاق نیفتد به برنامه های ما لطمه 
مــی زند. تلاش بنده و دوســتانی که چندیــن دوره در مجلس 
حضور داشــتیم، این اســت که از تجربه مان استفاده کنیم و از 
شکل گیری فراکسیون های متفاوت جلوگیری کنیم. تلاش ما 

تشکیل یک فراکسیون واحد است.
با پایداری جلسه نداشتیم اما ...

*آیا با پایداری ها به منظور تشــکیل یک فراکسیون 
سیاسی صحبت کرده اید؟

هنوز با دوستان پایداری جلسه ای در این خصوص نداشتیم. اما 
با گروه های متعدد یعنی هم با مجامع اســتانی که شکل گرفته 
و هم با برخی دوســتان از جمله کاندیداهای ریاســت مجلس 

جلساتی را داشــتیم. این مژده را بدهم برخلاف آنچه که برخی 
رسانه ها نمیخواهند نشان دهند فضا در میان نمایندگان مجلس 

یازدهم به سمت همدلی، همراهی و یک دستی پیش می رود.
نگران ریاست برخی کاندیداها هستیم

*همانطور که شما هم اشــاره کردید افراد متعددی 
برای ریاســت مجلس کاندیدا شده اند حضور کدام 
یک از این چهره ها در کرســی ریاست برای شما 

نگران کننده است؟
نگرانی هایی را دارم اما امیدوارم با مذاکراتی که خواهیم داشت 
این نگرانی ها بر طرف شــود. در هفته جاری شــورای مرکزی 
موقت شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی جلسه دارد و 
دغدغــه ها و نگرانی ها در این جلســه مطرح می شــود. چون 
اکثریت قاطــع نمایندگانی که در حال حاضــر به مجلس ورود 
کردند یعنی حدود دو سوم مورد حمایت ائتلاف نیروهای انقلاب 
اســلامی قرار گرفتند. بنابراین فکر می کنم جلسه آتی شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی بسیاری از مسایل را حل خواهد 
کرد. بســیاری از بحث هایی که در حال حاضر در جامعه مطرح 
اســت در درون شــورای مرکزی موقت ان شــالله حل و فصل 

می شود.
* شــما اشــاره کردید که با جبهه پایداری ها وارد 
مذاکره می شــوید تا یک فراکسیون واحد تشکیل 
دهید، اگر یک عضو جبهه پایداری ریاست مجلس را 

برعهده بگیرد برای شما نگران کننده نیست؟
ما اهداف و برنامه هایی داریم که این برنامه ها را اعلام کردیم. 
حتی دوســتانی بودند که کاندیدای شورای ائتلاف نبودند اما به 
ما گرایش دارند و با ما همراه هســتند. ما باید اهداف مان را اجرا 
کنیم. باید ببینیم در میان کاندیداهای ریاست مجلس کدام فرد 
مــی تواند برنامه ها و اهداف شــورای ائتلاف را اجرا کند. مهم 
نیســت این فرد از جبهه پایداری باشد یا خیر. مهم این است که 
او بتواند برنامه های شورای ائتلاف نیروهای انقلاب را اجرا شود.

باید شــرایط اقتصادی و وضعیت معیشتی مردم بهبود پیدا کند. 
شــکاف طبقاتی از قبل از انقلاب هم وجود داشــته اما شکاف 
طبقاتی در چند ســال اخیر به مراتب بیشتر شده است و در حال 
حاضر چیزی به نام طبقه متوســط نداریــم. طبقه ثروتمندان و 
بسیار ثروتمند و طبقه فقیر و بسیار فقیر داریم. باید برنامه ما این 

باشد که این شکاف طبقاتی پر و یا کمتر شود. 
بنابراین اینکه رییس مجلس از کدام یک از مجموعه ها باشد 
چندان اهمیت ندارد. ما همه ید واحده هســتیم و هدف واحد 
و مشــترکی داریم. معتقدیم عملکــرد مجموعه ما در مجلس 
کمک می کند که پیروز قاطع انتخابات ریاست جمهوری سال 
آینده باشیم.همه نگاه ها به عملکرد مجلس یازدهم دوخته شده 

است.

کاندیداهای 1400 در حال رایزنی
نماینده مجلس آینده: هفته ای چندبار با کاندیداهای ریاست جلسه داریم

ان
گر

غن
رو

ی 
عل

گار
برن

خ

مصطفی کاظمی و برقراری توازن در روابط بغداد با تهران و واشنگتن

چالش های پیش روی دولت جدید عراق
بالاخــره چهــار مــاه پس از 
اســتعفای عادل عبدالمهدی، 
نخســت وزیر ســابق عراق، 
نخســت  کشــور  ایــن  در 
وزیــر جدیــدی روی کار آمد. 
مصطفی کاظمی، رئیس دستگاه 
اطلاعاتی عراق، با کســب رای 
اعتمــاد برای 15 وزیــر کابینه 
پیشــنهادی خود، رسما نخست 
رای  وزیر عراق شــد. جلســه 
اعتمــاد بــه کابینــه کاظمی، 
چهارشــنبه شــب برگزار شــد و در آن، علاوه بر 
تصویب برنامه نخست وزیر، حداقل 15 وزیر رای 
اعتماد گرفتند و بدیــن ترتیب کاظمی عالی ترین 
منصب اجرایی عــراق را به عهده گرفت. پنج تن 
از وزرای کابینــه کاظمی، نتوانســتند رای اعتماد 
بگیرند. همچنین، وزرای نفت و خارجه هنوز تعیین 
نشــده اند. با این حال، بــه زودی کابینه کاظمی 
تکمیل خواهد شد. سیاستمداران عراق به کاظمی 
تبریک گفتند و خواستار موفقیت وی شدند. برهم 
صالــح، رئیس جمهــور عــراق در توئیتی، ضمن 
تبریــک به کاظمی، رای اعتمــاد به دولت وی را 
گذر از یک مرحله ســخت در تاریخ عراق دانست 
و خواستار همبستگی سیاســتمداران عراق برای 
حمایــت از دولت در اجرای ماموریت های بزرگش 
شــد. صالح تاکید کرد که باید بــا تکمیل دولت، 
سراغ چالش های بهداشتی و امنیتی و اقتصادی و 
همچنین رسیدگی به اصلاحات و اجرای انتخابات 

سالم رفت. 
کاظمی در سخنرانی خود در پارلمان گفته است که 
کابینه اش، دولت راه حل است نه دولت بحران ها. 
کاظمی، می داند که در یک دوره حساس و بحرانی 
نخست وزیر شده و از همین رو بر ضرورت ایجاد 
راه حل ها برای مشــکلات موجود تاکید می کند. 
نحوه روی کار آمدن کاظمی، در نوع خود بی سابقه 
اســت. دولت قبلی، برای نخسیتن بار پس از سال 
2003، در اثر اعتراضات مردمی که در اکتبر 2019 
شروع شــده بود، ســقوط کرد. بنابراین، کاظمی 
باید به انتظارات معترضان پاســخ دهد. علاوه بر 
اصلاحات سیاســی و اقتصادی، معترضان و برخی 

نیرو های سیاســی دو خواســته اساسی از کاظمی 
دارند: مجازات کســانی که در سرکوب اعتراضات 
انتخابات زودهنگام.  دســت داشــتند و برگزاری 
اعتراضات عراق از اواخر ســال گذشــته میلادی 
آغاز شــد و تا همین اواخر ادامه داشــت. با شیوع 
کرونا، این اعتراضات بســیار کمرنگ شــد. با این 
حال، هنوز فعالان عراقی سعی می کنند اعتراضات 
را در شــرایط کرونا ادامه دهند. کاظمی در برنامه 
کابینه اش، ضمن تاکید بر ضرورت مجازات عاملان 
ســرکوب تظاهرات، برگزاری انتخابات زودهنگام 
را نخســتین اولویت دولت خود قرار داده است. از 
ایــن منظر، می توان دولــت کاظمی را یک دولت 
انتقالی دانست. با این حال، در برنامه کاظمی هیچ 
زمان مشــخصی برای اجرای انتخابات زودهنگام 
مشخص نشده است. همین امر، انتقاداتی را متوجه 
دولت کاظمی کرد. برخی معتقدند که مهلت دولت 
انتقالی باید حدودا یک سال باشد و در انتهای آن، 
با برگزاری انتخابات زودهنگام، دولت جدیدی سر 
کار بیایــد. کاظمی، برگزاری ایــن انتخابات را به 
بعد از کامل شــدن روند تدوین قانون انتخابات در 
قوه مقننه موکول کرده اســت. علاوه بر انتخابات 
و تامین مطالبــات معترضان، کاظمی با دو چالش 
فوری کرونا و بحران اقتصادی نیز مواجه اســت. 
کاظمــی قــول داده که این دو بحــران را حل و 
فصل کند. در کنار همه بحران های فوق، کاظمی 
بــا چالش مهم دیگری مواجه اســت که می تواند 
سرنوشت دولت او را رقم بزند و آن، نحوه مدیریت 
روابط عراق با ایران و آمریکاست. ایران و آمریکا، 
هر دو از روی کار آمدن کاظمی اســتقبال کردند. 
البته اســتقبال آمریکایی ها سریع تر و واضح تر بود. 
آمریکا اولین کشــوری بود که بــا کاظمی تماس 
گرفــت. مایک پمپئو، وزیر خارجه این کشــور، در 
تماســی تلفنی با کاظمی، ضمن استقبال از دولت 
جدید عــراق، از تمدید چهار ماهــه معافیت های 
تحریمــی عــراق بــرای واردات گاز از ایران خبر 
داد. پیش تر، در بحبوحه مذاکرات تشــکیل دولت 
کاظمــی، آمریکا مدت معافیت عراق را به یک ماه 
کاهــش داده بود و تمدید آن را به روی کار آمدن 
یک »دولت معتبر« در عراق مشــروط کرده بود. 
اقدامی که از سوی برخی ناظران به عنوان تلاش 

آمریکا برای تسریع تشکیل دولت کاظمی ارزیابی 
شــد. از ســوی دیگر، وزارت خارجه ایران نیز از 
روی کار آمدن کاظمی به طور محتاطانه استقبال 
کرد. محمدجواد ظریف، وزیــر امور خارجه ایران، 
و ایرج مسجدی، ســفیر ایران در عراق، هر دو در 
توئیت هــای جداگانــه ای روی کار آمدن کاظمی 
را تبریــگ گفتند. روابط عراق بــا ایران و آمریکا، 
ظرافت خاصی دارد. نزدیک شــدن به هر کدام از 
این دو کشــور، می تواند اعتراض کشور دیگر را در 
پی داشته باشــد. از این رو، نخست وزیران عراق 
همــواره بر برقراری توازن در روابط بغداد با تهران 
و واشــنگتن تاکید می کنند. غالبا هدف آن ها این 
بوده که از تبدیل عراق به »میدان تسویه حساب« 
کشــور های دیگر جلوگیری کنند. نخست وزیران 
قبلی هر کدام تا حدودی سعی کردند این هدف را 
محقق کنند و روابط کشورشان با ایران و آمریکا را 
متوازن کنند. کاظمی تازه روی کار آمده و بنابراین 
به ایــن زودی نمی توان عملکرد او در سیاســت 
خارجی را مورد بررسی قرار داد. خصوصا که او در 
ســال های اخیر که رئیس دستگاه اطلاعات عراق 
بــود، از انظار عمومی غایب بــود. به نحوی که تا 
قبل از مامور شــدن به  تشــکیل کابینه، بسیاری 
حتی چهره او را نمی شــناختند. گفته می شــود که 
کاظمی در دوران ریاســت بر دســتگاه اطلاعاتی 
عــراق، روابط اطلاعاتی نزدیکی بــا آمریکایی ها 
داشــته اســت. البته بعد از مکلف شــدن وی به 
تشکیل دولت، برخی محافل رسانه ای به برقراری 
روابط نزدیک میــان کاظمی و ایران نیز اشــاره 
کردند. کاظمی می داند که جانبداری علنی از ایران 
یا آمریکا، برای او تبعات ســختی خواهد داشت. به 
همین خاطر، می توان انتظار داشت که نخست وزیر 
جدید در سطح عمومی از هیچ کدام به طور صریح 
جانبــداری نخواهد کرد. با این حــال، تصمیمات 
مهمی در انتظار اوســت که مشخص خواهند کرد 
او کدام طرف ایســتاده اســت. آیا او در چهار ماه 
آینده، تحت فشــار آمریکا، برای قطع وابســتگی 
گازی عــراق به ایران تــلاش خواهد کرد؟ درباره 
حضور نیرو های آمریکایــی در عراق چه موضعی 
خواهد داشــت؟ با مسئله »محدود کردن سلاح در 
دست دولت« که به معنی مقابله با برخی گروه های 

شبه نظامی خارج از نیرو های نظامی رسمی است، 
چه خواهد کرد؟ آیا ســاختار حشدالشعبی را تغییر 

خواهد داد؟
پاســخ این ســوالات، مســیر دولــت کاظمی را 
مشــخص خواهد کرد. کاظمی در برنامه دولتش، 
اشــارات مبهم و کلی به این مســائل کرده است. 
مثلا یکــی از اولویت های دولت کاظمی، »تلاش 
برای ایجاد دیدگاه مشــترک ملــی جهت مذاکره 
درباره آینده حضور نیرو های ائتلاف بین المللی در 
عراق« اســت. اما کاظمی هیچ اشاره صریحی به 
نیرو های آمریکایی نکــرده و همچنین هیچ زمان 

مشخصی برای آغاز این مذاکره معین نکرده است. 
بر همین منوال، کاظمی بازگرداندن »ابهت دولت 
از طریق محدود کردن ســلاح در دست نهاد های 
دولتــی و نظامــی« را در اولویت قــرار داده، اما 
نگفته اســت که محدود کردن سلاح از طریق چه 
سازوکاری انجام خواهد شد یا شامل چه گروه هایی 
می شود. به هر حال، کاظمی بر خلاف دو نخست 
وزیر مکلف قبلی -محمد علاوی و عدنان الزرفی- 
موفق شــد دولت تشــکیل دهد و از پارلمان رای 
اعتماد بگیرد. او نخســت وزیر دوران بحران است 
و برای حل مشــکلات، راه پرپیچ و خمی خواهد 

داشــت. با این حال، کاظمی ثابت کرده است که 
قواعــد بازی در دوران بحران را خوب می داند. نام 
او برای نخســت وزیری، مدت ها قبل از علاوی و 
الزرفی مطرح شــده بود. اما کاظمی عجله نکرد. 
او در راهروهــای اطلاعاتی باقی ماند تا گروه های 
سیاســی از کشاکش  بر سر تشــکیل دولت خسته 
شــوند و خودشان سراغ او بیایند. وقتی که به نظر 
می رســید اوضاع سیاسی عراق وارد بن بست شده 
بود، کاظمی از راهرو های اطلاعاتی خارج شد و با 
تشکیل دولتی که مورد حمایت اغلب گروه ها است، 

بن بست شکنی کرد. 

تولیت آســتان قدس رضوی در یادداشتی اینستاگرامی از تغییر نام صحن هدایت حرم مطهر 
رضوی خبر داد و نوشــت: صحنِ هدایت را به نام امام  حســن مجتبی)علیه السلام( تغییرنام 
  دهیم، تا جلوه  کوچکی باشــد از سفره  پرفیضِ کرامت کریم اهل بیت)علیهم السلام( در این 

ماهِ ضیافت الله.
متن کامل پیام اینستاگرامی حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی به زیر شرح است:

از مسیر اهل بیت)علیهم السلام( که اعلام الهدی و تابلوهای هدایت اند رسیدیم به اصول الکرم؛ 
چراکه هدایت و کرامت، هم خانواده اند؛

و در این شــبِ نورانی، نیّت کرده ایم که در این حرمِ رضــوی در غربت و فراق زائر، صحنِ 
هدایت را به نام امام  حســن مجتبی علیه الســلام تغییرنام دهیم، تا جلوه ی کوچکی باشد از 

سفره  پرفیضِ کرامت کریم اهل بیت)ع( در این ماهِ ضیافت الله؛
مراســم تغییر نام صحن هدایت حرم مطهر رضوی امشــب ســاعت 20:30 همزمان با شام 
ولادت با ســعادت کریم اهل بیت، امام حســن مجتبی)علیه الســلام( در حــرم مطهر امام 
رضا)علیه الســلام( با حضور علما و جمعــی از خدام برگزار و به صورت زنــده بر روی آنتن 

شبکه های قرآن، افق و خراسان رضوی سیما پخش می شود.

صحن هدایت حرم مطهر 
رضوی به نام امام حسن 
مجتبی)ع( نامگذاری 
می شود

کاظمی می داند که جانبداری علنی از ایران یا آمریکا، برای او تبعات سختی خواهد داشت. به همین خاطر، می توان انتظار داشت که نخست وزیر 
جدید در سطح عمومی از هیچ کدام به طور صریح جانبداری نخواهد کرد. با این حال، تصمیمات مهمی در انتظار اوست که مشخص خواهند کرد 

او کدام طرف ایستاده است. آیا او در چهار ماه آینده، تحت فشار آمریکا، برای قطع وابستگی گازی عراق به ایران تلاش خواهد کرد؟ درباره 
حضور نیرو های آمریکایی در عراق چه موضعی خواهد داشت؟ با مسئله »محدود کردن سلاح در دست دولت« که به معنی مقابله با برخی 

گروه های شبه نظامی خارج از نیرو های نظامی رسمی است، چه خواهد کرد؟ آیا ساختار حشدالشعبی را تغییر خواهد داد؟
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زمان تعیین شده برای تعیین تکلیف 
سهام عدالت تمدید نمی شود

رییس سازمان خصوصی ســازی تاکید کرد: زمانی که برای مشمولان سهام عدالت 
برای تعیین تکلیف سهام شان در نظر گرفته شده است، تمدید نمی شود.

بــه گزارش صبح امروز بــه نقل از اقتصادآنلاین، علیرضا صالح در نشســت خبری 
ســتاد راهبری آزادسازی سهام عدالت با اشاره به ابلاغیه مقام معظم رهبری درمورد 
آزادســازی ســهام عدالت در نهم اردیبهشــت اظهار کرد: از دهم اردیبهشت برای 
مشــمولان فرصتی تعیین شد که با مراجعه به ســامانه روش مدیریت سهام خود را 

تععین کنند.
وی ادامه داد: در این راســتا مشمولان تا هشــتم خرداد فرصت دارند انتخاب کنند 
می خواهند مستقیم یا غیرمستقیم سهام خود را اداره کنند. البته عدم مراجعه به سامانه 

به معنی انتخاب روش غیرمستقیم است.
رییس سازمان خصوصی سازی درمورد سابقه سهام عدالت توضیح داد: سهام عدالت 
در ســال 1385با فرمان مقام معظم رهبری برای شش دهک درآمدی مشخص شد 
که دو دهک درآمدی از تخفیف برخوردار شدند. از سال 1385تا سال 1395 از محل 
سود سهام شــرکت های ســرمایه پذیر و تخفیف 50درصدی دو دهک ارزش سهام 

عدالت آزاد شد.
صالح با تاکید براینکه میزان سهام عدالت مشمولان کمیته امداد و سازمان بهزیستی 
یک میلیون و ســایر افراد بین ۴92هزار تا 532 هزار تومان است، اظهار کرد: میزان 
ســهام برخی افراد بیشتر از یک میلیون تومان است، به این دلیل که انحصار وراثت 
صورت گرفته است. ارزش سهام عده ای هم کم تر از ۴92هزار تومان است که دلیل 
این موضوع هم این اســت که ممکن است فرد در سال 1385مشمول نبوده و وارث 

قانونی که متوفی مشمول بوده باشد.
مشمولان روش مدیریت سهام را مشخص کنند

وی در ادامه با اشــاره به ابلاغیه مقام معظم رهبری درمورد آزادسازی سهام عدالت 
SAMANESE. گفت: رهبری ابلاغیه را در روز نهم اردیبهشت صادر کردند و سامانه

IR از دهم اردیبهشت در اختیار مشمولین قرار گرفت تا روش مدیریت خود را انتخاب 
کنند.

رییس ســازمان خصوصی ســازی با بیان اینکه شــورای عالی بورس باید ساز و کار 
روش های مســتقیم و غیرمســتقیم را تعیین کنند، گفت: این اتفاق در آینده نزدیک 
صورت خواهد گرفت. مشمولینی که وارد سایت نشوند به این معنا است که مدیریت 

غیرمستقیم را انتخاب کرده اند.
صالــح با تاکید بر اینکه افرادی که با بورس آشــنایی دارند باید روش مســتقیم را 
انتخاب کنند، ادامه داد: تعداد زیادی از مردم با بازار بورس آشــنایی ندارند. این افراد 
بهتر اســت روش غیرمستقیم را انتخاب کنند. باید توجه داشته باشند که شرکت های 
سرمایه گذاری استانی باید در بورس یا فرابورس پذیرش شوند. بنابراین صورت های 

مالی آن ها شفاف خواهد شد.
وی ادامــه داد: از ســوی دیگر افــرادی که روش مســتقیم را انتخــاب می کنند 
محدودیت هایی خواهند داشــت. برای مثال در یک فرجه زمانی خاص درصد خاصی 

از سهام خود را می توانند به فروش برسانند.
به گفته رییس ســازمان خصوصی سازی، نقل و انتقال سهام برای یک بار از مالیات 
معاف اســت و چنانچه فردی روش خود را تغییر دهد مشــمول مالیات انتقال سهام 

خواهد شد.

قیمت واقعی پراید در بازار اعلام شد

رییس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو گفــت: افزایش قیمت پراید 
ارتباطی با توقف خط تولید آن ندارد، دلالان و ســوء استفاده کنندگان از بازار، قیمت 

خودرو را بالا بردند.
به گزارش صبح امروز و به نقل از ســایپانیوز، سعید موتمنی درباره اینکه پراید با چه 
قیمتی در بازار خودرو، خرید و فروش می شــود، گفت: بالاترین عددی که خودروی 
پراید معامله شــده ۷3 میلیون تومان بوده و مابقی اعدادی که اعلام می شــود، تنها 
روی کاغذ است و این بدان معنا است که پراید با قیمت های 80 و 90 میلیون تومانی 

که گفته می شود، اصلا خرید و فروش نمی شود.
رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو ادامه داد: از روزی که گفته شده 
قیمت پراید به بیش از 80 میلیون تومان رســیده نه فردی خریده و نه فردی با این 

قیمت فروخته است.
وی گفت: چند وقتی اســت که در بازار خودرو، خریداری وجود ندارد و کســب و کار 
نمایشگاه داران به شدت کساد است؛ از سویی حضور برخی از دلالان در بازار خودرو 
باعث شــده که نمایشگاه داران و سایر فعالان این حوزه با چالش های زیادی مواجه 

شوند.
رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو ادامه داد: از زمانی که اعلام شد 
قیمت خودرو قرار اســت بازنگری شود، قیمت پراید و سایر خودروها بالا رفت و این 

امر ربطی به توقف خط تولید پراید ندارد.

بازار سکه و طلا
آخرین قیمت به توماننام محصولردیف

652,000 گرم طلای 18 در مشهد1

652,000سکه امام2

6,۴50,000سکه بهار آزادی3

3,3۷0,000سکه نیم۴

1,860,000سکه ربع5

خبر

بازگشت قران به واحد 
پولی ایران 

رئیــس کل بانــک مرکزی گفــت: بعد از اقدامــات اجرایی مــورد نیاز، 
واحــد پول ملــی جدید »تومان« می شــود کــه معادل ده هــزار ریال 
 جــاری خواهد بــود و هر یک تومــان نیز معــادل 100 قــران خواهد

 شد.
 عبدالناصــر همتی، رئیــس کل بانک مرکزی در یادداشــتی در صفحه 
اینســتاگرام خود نوشت: صبح امروز 15 اردیبهشت ماه 99 در جلسه علنی 
مجلس شــورای اسلامی، لایحه پیشــنهادی دولت، مبنی بر حذف چهار 

صفر از پول ملی و تعیین »تومان« به عنوان واحد پول ملی که از ســوی 
بانک مرکزی ارائه شده بود، به تصویب رسید.بر اساس ماده واحده مصوب 
مجلس، بعد از اقدامــات اجرایی مورد نیاز، واحد پول ملی جدید »تومان« 
می شــود که معادل ده هزار ریال جاری خواهد بــود و هر یک تومان نیز 
معادل 100 قران خواهد شــد.همتی ادامــه داد: تومان و قران همزمان با 
پول فعلی، در کل کشــور جاری شــده و تدریجاً جایگزین اسکناس ها و 

مسکوکات فعلی می شود.

جولان قیمت های مجازی 
سوداگران با جوسازی در فضای مجازی، بازار را به دست گرفته اند

عضو کمیســیون  اقتصاد:  ســرویس 
صنایع و معادن مجلس می گوید، اگر سایت 
مشــخصی برای درج آگهی فروش خودرو 
طراحی شود و فروشــندگان واقعی با احراز 
هویت در آن ثبت نام و خودروی خود را به 
فروش رسانند، هیچ یک از سوءاستفاده های 

فعلی صورت نمی گیرد.
به گزارش صبح امروز به نقل از خبرگزاری 
خانــه ملت، رمضانعلی ســبحانی فر درباره 
گرانــی خــودرو در بــازار، گفــت: اگرچه 
خودروســازان طی ماه های گذشته افزایش 
قیمتی نداشــتند، اما ســوداگران با قیمت 
ســازی در فضای مجازی بازار را به دست 
گرفتــه و قیمت های مدنظر خود را بر بازار 
جغتای،  مردم سبزوار،  کردند.نماینده  حاکم 
جوین و خوشاب در مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به ضرورت نظارت بر سایت های 
اینترنتــی بــه منظور جلوگیــری از قیمت 
سازی در فضای مجازی، افزود: اگر سایت 
مشــخصی برای درج آگهی فروش خودرو 
طراحی شود و فروشــندگان واقعی با احراز 
هویت در آن ثبت نام و خودروی خود را به 
فروش رسانند، هیچ یک از سوءاستفاده های 
فعلی صورت نمی گیرد، این در حالی است 
که در شرایط کنونی سوداگران با هماهنگ 
کــردن افراد و درج آگهــی های فروش با 
قیمت های بســیار بالا به راحتی، خودرو را 
گران می کنند.وی کم بودن تولید نســبت 
به تقاضــا را یکی دیگــر از دلایل گرانی 
خودرو در بازار دانســت و افزود: ســرازیر 
شــدن نقدینگی موجود در جامعه به سمت 
بازار خودرو موجب شــده، خودرو از کالای 
مصرفی به کالای سرمایه ای تبدیل شود در 
نتیجه حجم تقاضا و به تبع آن قیمت خودرو 

افزایش یافته است.
ضرورت معرفی خودروی

 جایگزین پراید

وی با بیــان اینکه خودرو یکی از بازارهای 
جذاب برای ســوداگران است زیرا بهای آن 
به راحتی با نقشه های دلالان دچار نوسان 
می شود، اظهار کرد: از آنجایی که با رونق 
گرفتن بورس بازار چارچرخ ها دچار رکود و 
رخوت می شود، سوداگران با قیمت سازی 
در فضــای مجازی تمام تــلاش خود را به 

کار می برند تا این بازار را سرپا نگه دارند.
عضو کمیســیون صنایــع و معادن مجلس 
با بیان اینکــه با توقف خــط تولید پراید، 
خودروســازان بایــد به ســرعت خوردوی 
جایگزین را بــا قیمت مناســب در اختیار 
مصــرف کنندگان قــرار دهند تا دســت 
مافیاها از بــازار کوتاه شــود، اضافه کرد: 
خودروســازان باید با طراحی سازوکارهای 
مناســب خودروهای تولیدی را به دســت 
مصرف کننده اصلی برســانند با تحقق این 
امر عطــش بازار از بین رفتــه و قیمت ها 

کاهش یابد.
ولنگاری سایت های اینترنتی، عامل 

گرانی مسکن و خودرو
نایــب رئیس کمیســیون قضایی و حقوقی 

مجلس گفت: در شــرایط فعلی قطعا نمی 
توان سایت های اینترنتی خرید و فروش را 
به حال خود رها گذاشت، بنابر این دستگاه 
های مرتبط از جمله دســتگاه قضا، وزارت 
ارتباطات، وزارت راه و شهرسازی، سازمان 
تعزیرات حکومتی و پلیس فتا باید چارچوب 
و ساختار هوشمندی را برای فعالیت سایتها 

ایجاد کنند.
یحیی کمالی پور با انتقاد از وضعیت سایت 
هــای اینترنتی خرید و فروش مســکن و 
خودرو، گفت: متأســفانه این ســایت ها به 
مرکــزی برای فعالیت ســوداگران و ایجاد 
تنــش در بازارهای اقتصادی تبدیل شــده 
اند؛ در چند ماه اخیر با شیوع بیماری کرونا، 
ســایت های اینترنتی به دلیل مراکز خرید 
و فروش، بســیار پرمخاطب شده اند و این 
مســئله فضا را برای فعالیت سوداگران در 
بستر بدون ضابطه و قانون سایت ها فراهم 

کرده است.
 تعیین قیمت به دست دلالان

نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: دلالان با استفاده 
از فضاســازی رســانه ای اعلام به تعیین 
قیمت در سایت های اینترنتی بسیار بالاتر 
از قیمــت بازار می کنند، وقتــی این اقدام 
چندین مرتبه تکرار و به صورت ســازمان 
یافتــه صورت گیــرد، عملا فروشــندگان 
عادی نیز قیمــت مدنظر خود برای فروش 
مسکن را بر اساس این میزان قیمت تعیین 
می کنند و عملا این مسئله موجب تشدید 

قیمت ها در بازار می شود.
توقف فعالیت سایت های اینترنتی در 

عرصه بازار
وی با بیــان اینکه قطعا بایــد از فعالیت 
ســایت های اینترنتی در عرصه بازارهای 
اقتصــادی جلوگیری شــود، گفت: خلاء 
مدیریتی در کنترل ســایت های اینترنتی 
موجب شده که این سایت ها به عاملی در 
تلاطم آفرینی بازار تبدیل شــوند، چگونه 
می شــود که افراد بدون احراز هویت می 

توانند در ســایت ها برای خودرو و مسکن 
نــرخ تعیین کنند و هیچ کســی مانع این 
اقدام نمی شود.کمالی پور ادامه داد: سال 
گذشته قوه قضائیه به فعالیت سایت های 
اینترنتی خرید و فــروش ورود و آن ها را 
مکلــف به عدم درج قیمت آگهی کرد، اما 
متأسفانه به دلیل عدم همراهی مسئولان 
و مدیــران مربوطه، این اقــدام به نتیجه 
مطلوب دســت نیافت و حتی پس از این 
اتفاقات، فعالیت سایت ها چندین برابر شد.

این نماینده مردم در مجلس دهم با اشاره 
به فاصله عجیب قیمت خودرو بین قیمت 
بازار و کارخانه، گفت: نمی توان در شرایط 
فعلی سایت های اینترنتی خرید و فروش 
را به حال خــود رها گذاشــت، بنابر این 
دستگاه های مرتبط از جمله دستگاه قضا، 
وزارت ارتباطات، وزارت راه و شهرسازی، 
سازمان تعزیرات حکومتی و پلیس فتا باید 
چارچوب و ســاختار هوشــمندی را برای 

فعالیت سایتها ایجاد کنند.

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی خراســان رضوی گفت: شیوع بیماری 
کرونا بیش از ۴20 میلیارد ریال به بخش گل و گیاه این استان خسارت وارد کرده است.

به گزارش ایرنا، علی ساربان افزود: این خسارت در بخش گلخانه های تولیدگل و گیاه 
و طی ماه های اسفند پارسال و فروردین امسال برآورد شده است.

وی ادامه داد: بر این اساس 1۴1 بهره بردار در بخش گلخانه های گل و گیاه خراسان 
رضوی دچار خسارت شده اند.وی گفت: بیش از 80 درصد خسارت وارده در این بخش 

به تولیدکنندگان گل های شــاخه بریده وارد شده است زیرا لغو مجالس عزا و عروسی، 
میهمانی ها و مراسم مذهبی موجب کاهش مصرف گل در استان شده است.تا پایان سال 

گذشــته 388 هکتار گلخانه و محیط های کنترل شده در استان خراسان رضوی ایجاد شد که 
جایگاه استان را در این حوزه به رتبه دوم کشور ارتقا داد.سالانه برای تولید هشت میلیون تن انواع 
محصولات باغی، زراعی و دامی در خراســان رضوی یک میلیــون و 200 هزار هکتار زمین زیر 
کشت 83 نوع محصول می رود.بخش کشاورزی 28 درصد اشتغال و 30 درصد صادرات غیرنفتی 

خراسان رضوی را به خود اختصاص داده است.

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: روند مثبت فعلی بازار بورس واقعی نیســت و مسئولان باید 
دقت کنند و مردم را به ســمت پرتگاه نبرند، مسئولان نقاط قوت و ضعف بورس را تشریح کنند.

به گزارش صبح امروز به نقل از خبرگزاری خانه ملت، سیدکاظم دلخوش با بیان اینکه شرایط 
فعلی بورس را واقعی نمی دانم و بیشتر به یک حباب شبیه است، گفت: آیا می شود بورس ما 
با اقتصاد کشورمان متفاوت باشد؟ آیا اقتصاد اکنون به سمت رشد در حال حرکت است؟ اگر 
اقتصاد روبه رشد است، پس شرایط مثبت بورس هم طبیعی است.عضو کمیسیون اقتصادی 

مجلس تصریح کرد: مســئولان شرایطی را در بازار بورس مشابه شرایط بازار ارز و سکه دارند، 
بوجود می آورند. همانطور که بازار سکه و ارز یک دفعه رشد کرد و بعد بازار را بهم ریخت اکنون 

هم معتقدم در صورت عدم دقت و کنترل بازار بورس، همه چی بهم خواهد ریخت.وی با تاکید براینکه 
روند مثبت فعلی بازار بورس واقعی نیست و مسئولان باید دقت کنند و مردم را به سمت پرتگاه نبرند، اظهار 
کرد: مسئولان باید با مردم صحبت کرده و نقاط قوت و ضعف بورس را برایشان تشریح کنند، بگویند کدام 
شرکت ها قابلیت سودآوری داشته و کدام یک زیان ده هستند زیرا در حال حاضر دولت شرکت های سودده و 
زیان ده را در کنار هم در بازار بورس عرضه می کند و اگر برای مردم تشریح نشود مسلما آسیب خواهند دید.

روند مثبت کنونی بازار بورس واقعی نیستخسارت ۴۲۰ میلیارد ریالی کرونا به گل و گیاه

منتشر  آمار  جدیدترین 
وزارت  از ســوی  شده 
و  معــدن  صنعــت، 
نشان  )صمت(  تجارت 
ســال  در  که  می دهد 
1398 بیش از 33 هزار 
و 5۷۷ میلیــارد تومان 
در قالــب 20 هــزار و 
تســهیلات  فقره   930
برای تامین مالی بنگاه 
کوچک،  تولیدی  های 
طرح های  و  متوســط 
نیمه تمام با پیشــرفت 
درصــد،   60 بــالای 
اقتصــاد  راســتای  در 

مقاومتی و بیش از 3999 میلیارد تومان تســهیلات برنامه تولید و اشــتغال )تبصره 18( به اســتان های 
مختلف پرداخت شده است.

به گزارش صبح امروز به نقل از ایســنا، بر اساس این آمار بخشــی از این پرداختی ها شامل 16 هزار و 
533 فقره تسهیلات به مبلغ 20 هزار و 855 میلیارد تومان به صورت مستقیم توسط بانک ها انجام شده 
و بخشــی دیگر شــامل ۴39۷ فقره به مبلغ 12 هزار و ۷21 میلیارد تومان به صورت پرداخت در فرآیند 

رونق پرداخت شده است.
بیشــترین پرداختی مربوط به اســتان تهران با مجموع مبلغ 6۷۴۴ میلیارد تومان، البرز با 3۴13 میلیارد 

تومان و مرکزی با 19۴6 میلیارد تومان بوده است.
کمترین تســهیلات هم مربوط به جنوب کرمان با مبلغ یک میلیارد و ۴50 میلیون تومان، کهگیلویه و 
بویر احمد با مبلغ 18 میلیارد و 3۷0 میلیون تومان و سیســتان و بلوچســتان با مبلغ ۷۷ میلیارد و 880 

میلیون تومان بوده است.
از تسهیلات برنامه تولید و اشتغال چه خبر؟

همچنین از ابتدای اسفند 139۷ تا پایان اسفند سال گذشته بیش از 3999 میلیارد تومان تسهیلات برنامه 
تولید و اشتغال )تبصره 18( به استان های مختلف پرداخت شده است.

بیشــترین تسهیلات برنامه تولید اشــتغال در سال گذشــته به اصفهان، البرز و تهران اختصاص یافته، 
به طوری کــه به ترتیب 3۷8 میلیارد و 390 میلیون تومان به اصفهان، 3۴3 میلیارد و 130 میلیون تومان 

به البرز و 303 میلیارد و 2۴0 میلیون تومان به در قالب تسهیلات تبصره 18 پرداخت شده است.
همچنین جنوب کرمان با دریافــت 8 میلیارد و 160 میلیون تومان، چهار محال بختیاری با دریافت 2۴ 
میلیارد و 80 میلیون تومان و کردســتان با دریافت 2۷ میلیارد و 630 میلیون تومان کمترین تســهیلات 

تبصره 18 را در سال گذشته به خود اختصاص دادند.

کمیســیون  عضــو 
ایجاد  مجلس،  اقتصادی 
بانــک اطلاعاتی را تنها 
مســیر درســت اجرایی 
بــرای کمک به اقشــار 
از کرونا  آســیب دیــده 
دانســت و گفــت: خلاء 
اطلاعاتی مانع از تدبیر و 
برنامه ریزی درست برای 
جبران خسارت اقتصادی 
وارده به مردم شده است.
به گزارش صبح امروز به 
نقــل از خبرگزاری خانه 
اکبر کریمی  ملت،علــی 
با تاکید بر اینکه مســیر 

اجرایی برای کمک به مشــاغل آســیب دیده در دوران پســاکرونا باید درست انتخاب شود، گفت: خلاء 
اطلاعاتــی از افراد جامعه مانع از تدبیر و برنامه ریزی درســت برای جبران خســارت اقتصادی وارده به 
مردم شده اســت، همچنین اگرچه درخصوص بیکاری افراد سازوکار قانونی مانند پرداخت بیمه بیکاری 
و... وجود دارد اما افرادی -که تحت پوشــش هیچ نوع بیمه و صندوق بیمه بیکاری نیســتند- چه طور 
شناســایی و حمایت خواهند شــد؟ لذا دولت در شناســایی این افراد و جبران خسارات وارده به آن ها به 

بن بست خورده است.
کارگران روزمزد و دستفروش ها در فایل شناسایی دولت نمی گنجند

نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: عمده افراد دچار مشکل 
شده همچون کارگران روزمزد و دســتفروش ها فاقد پوشش بیمه ای بوده و در فایل شناسایی دولت نیز 

نمی گنجند.
وی تنها راه حل اساســی و زیربنایی برای حل این مشــکل را ایجاد بانــک اطلاعاتی از تک تک افراد 
کشــور، در مواردی همچون میزان درآمد، نوع اشتغال و... دانســت، افزود: دولت ها با وجود پیاده کردن 
برنامه هایی مانند پرداخت یارانه های نقدی به جمعیت گســترده ای از کشور، برای ایجاد بانک اطلاعاتی 

جامع اقدام عملی نکرده اند.
کریمــی اظهار کرد: به دلیل نبود زیربنــای اطلاعاتی دولت نمی تواند کمک های خود را به طور متمرکز 
تقســیم کند و کمک ها را به اصلاح در جامعه می پاشــد که دراین صورت چیزی عاید بســیاری از افراد 

نیازمند نمی شود.
به گفته عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در شــرایط فعلی عمده فعالیت ها به سمت 
کمک های مردمی و نهادهای انقلابی رفته که کمک ها را به دست اقشار شناسایی شده توسط خودشان 

می رسانند، این کار می تواند با توجه به گستردگی آسیب وارد شده، مسکنی برای اقشار ضعیف باشد.
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سبحانی فر: سرازیر 
شدن نقدینگی موجود 
در جامعه به سمت بازار 
خودرو موجب شده، 
خودرو از کالای مصرفی 
به کالای سرمایه ای 
تبدیل شود در نتیجه 
حجم تقاضا و به تبع آن 
قیمت خودرو افزایش 
یافته است
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وزارت بهداشــت ایران می گوید در 2۴ ساعت گذشته ۴8 نفر به علت 
کرونا جان  باخته اند و یک هزار و 529 مورد ابتلای جدید شناسایی شده است.

کیانوش جهانپور، ســخنگوی وزارت بهداشــت ایران، امروز )شنبه 20 
اردیبهشت( گفت آمار رسمی مبتلایان کرونا به 106 هزار و 220 نفر و تعداد 

کل جان باختگان نیز به 6 هزار و 589 نفر رسیده است.
بنا به آمار رســمی، 85 هزار و 6۴ نفر نیز پــس از ابتلا به کووید-19 
 بهبــود یافته اند و 2 هــزار و 696 نفر در بخش مراقبت های ویژه بســتری

 هستند.

 ۴۸ فوت کرونایی 
در ۲۴ ساعت گذشته

تاسیس 40 درصد مدارس به کمک خیرین
مدیرکل آمــوزش و پرورش خراســان رضوی ضمن 
تقدیر از همت و مشارکت خیرین مدرسه ساز در کمک 
به فعالیت های تعلیــم و تربیت گفت :در طول دوران 
پس از پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی ایران، بیش 
از ۴0 درصد مدارس استان به همت خیرین مدرسه ساز 

تاسیس شده است
به گزارش روزنامه صبح امروز، قاسمعلی خدابنده مدیر 
کل این ســازمان با بیان اینکه از امســال با پیشنهاد 
وزارت آمــوزش و پــرورش و تصویب شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی سالروز ولادت امام حسن مجتبی)ع( 
بــه عنوان به عنوان روز »تکریــم خیرین« نامگذاری 
شــده اســت گفت:در طول چهار دهه گذشته،بیش از 
۴0درصد مدارس در ســطح اســتان با مشارکت و به 
همت خیرین ارجمند ساخته شــده است که این نگاه 

بلند خیرین قبال ستایش است.
خیرات در راه علم و آموزش

وی ضمن تمجید از نیک اندیشــی خیرین مدرسه ساز 
و مدرســه یار در اســتان افزود :انفاق مال در راه خیر 
یکی از نشــانه های کرامت نفس است و همانطور که 
در آیات مختلف قرآن مجید تاکید شــده است ثمرات 
مادی و معنوی آن در زندگی این انســان های بزرگ 
جاری خواهد شــد،به ویژه آنکه این عمل خیر در راه 
تعلیم و تربیت آینده ســازانی اتفاق بیافتد که خود می 
توانند سرمنشــا خیرات و برکات اجتماعی و معنوی در 
آینده ای نه چندان دور باشــند و قطعا خیرین در ثواب 

آن نیز شریک خواهند بود.
خدابنده در ادامه از تلاش خیرین مدرســه ساز و اداره 
کل نوســازی مدارس در این استان برای بهره برداری 
از کلاس های جدید در ســال تحصیلــی آینده خبر 
داد و گفــت : آموزش و پرورش خراســان رضوی در 
جلب مشارکت خیرین نیک اندیش رتبه اول در سطح 
کشــور را دارد،البته مشارکت خیرین این استان در امر 
نیک مدرسه سازی فقط به محدوده جغرافیایی استان 
محدود نمی شــود بلکه در مناطق محروم سایر استان 
های همجوار نیز اقدام به احداث مراکز آموزشی نموده 
اند،به عنوان نمونه بر اســاس تفاهم نامه امضا شــده 
فی مابین مجمع خیرین و اداره کل نوسازی ،توسعه و 

تجهیز مدارس خراسان رضوی عملیات اجرایی احداث 
50 واحد آموزشی در مناطق سیل زده استان سیستان 

و بلوچستان به زودی آغاز خواهد شد.
تاثیر حضور خیرین در رفع کمبودهای آموزش

مدیر کل آموزش و پرورش خراســان رضوی مدرسه 

سازی را به مثابه یک تجارت و سرمایه گذاری معنوی 
دانســت و خاطر نشان کرد : امروز برای تحقق اهداف 
و آرمان های والای نظام جمهوری اسلامی و منویات 
مقام معظم رهبری، نیاز به پایگاه های فرهنگی داریم 
و مدارس بهترین پایگاه ها بــرای تحقق این اهداف 
اســت،به عنوان مثال یکی از راهبردهای جهش تولید 
که در سال جاری نیز مورد تاکید است،ایجاد بسترهای 
مناســب برای هنرجویان رشته های فنی ،حرفه ای و 
کارودانش است که سرمایه گذاری و کمک خیرین در 
این حوزه ها به ویژه در شــرایطی که دستگاه تعلیم و 
تربیت با کمبود های جدی در این بخش روبروست می 

تواند تاثر بسزایی داشته باشد.
ســازمان مــدارس و مراکــز غیردولتــی و توســعه 
مشــارکت های مردمی بر اساس مصوبه قطعی و لازم 
الاجرای هفتاد و دومین جلســه شورای سیاستگذاری، 
برنامه ریزی و نظارت مرکزی به تاریخ اول اردیبهشت 
ماه ســال 99، شــهریه مدارس غیردولتی، در شرایط 
فعلی را تعیین تکلیف و به اســتان ها ابلاغ کرد لذا این 
مصوبه که به تأیید وزیر آموزش و پرورش نیز رســیده 

است، لازم الاجراست.

شهریه مدارس غیر دولتی
براین اســاس با توجــه به آثار منفی شــیوع ویروس 
کرونا و محدودیت های اعمال شــده از ســوی ستاد 
ملی مدیریــت کرونا و همچنین با نظــر به ضرورت 
حمایت از حقوق مؤسســان مدارس مذکور و تضمین 
حقــوق مردم و جامعه مقرر شــد مــدارس غیردولتی 
بر اســاس مصوبه ســال تحصیلی 99-98 و با توجه 
به خدمات آموزشــی و پرورشــی ارائه شــده مجاز به 
 دریافت کامل شــهریه باشــند و بر اســاس آن عمل 

کنند.
مدارس مذکور به لحاظ عدم ارائه خدمات و فعالیت های 
فوق برنامه های غیرآموزشــی از قبیل سرویس ایاب و 
ذهاب، غذا، اردوهای دانش آموزی، ســالن ورزشــی، 
استخر، المپیادها و ... پس از تعطیلات کرونایی مکلفند 
نســبت به مســترد نمودن هزینه های دریافتی از اولیا 
اقدام و رسید بانکی را در اسناد مالی مدرسه درج کنند 
و یا با رضایت اولیا مبالغ مذکور را بابت شــهریه سال 
جدید تحصیلی دانش آموز به حســاب مدرســه واریز 
کنند؛ شورای نظارت استان ها مسؤول نظارت بر حسن 

اجرای این مصوبه است.

رئیس کارگروه آسیب های اجتماعی 
مجلس از پیگیــری علت افزایش 
تعداد کودکان خیابانی از وزارت کشور 
خبــر داد و نبود مدیریت یکپارچه را 
مهمترین علت عدم ساماندهی این 
قشر کودکان دانستهمایون هاشمی 
در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری 
خانه ملت، با ابراز نگرانی از افزایش 
تعداد کودکان خیابانی در کشــور به 
ویژه پایتخت، گفت: کودکان خیابانی 
جزو محروم ترین و آسیب پذیرترین 

اقشــار جامعه محسوب می شوند که حضور آنها در خیابان ها تشدید آسیب های اجتماعی را در پی داشته و در 
معرض انواع آسیب ها هستند.رئیس کارگروه آسیب های اجتماعی مجلس با تاکید بر اینکه باید میان کودکان 
خیابانی و کار تفکیک قائل شد، افزود: کودکان کار و خیابانی آینده سازان ایران هستند و می توانند نقش موثری 

در بهبود وضعیت کشور داشته باشند بنابراین باید با تمامی توان از آنها حمایت کنیم.
کودکان کار در معرض انواع آسیب ها

وی با هشدار نسبت به اینکه کودکان خیابانی و کار در معرض انواع سوء استفاده ها و آسیب ها قرار دارند، تصریح 
کرد: افراد سودجو یا باندهای توزیع مواد مخدر به راحتی کودکان کار و خیابانی را مورد استثمار قرار می دهند و 

از آنها بهره گیری می کنند و در شرایط نامطلوبی از نظر تغذیه و بهداشت قرار دارند.
نماینده مردم میاندوآب، شــاهین دژ و تکاب در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه راهکارهای مختلفی در 
سطح بین المللی برای مبارزه با کار کودک پیش بینی شده است، گفت: در ایران هم برنامه های خوبی مدنظر 
قرار گرفته و دســتگاه های متولی باید به گونه ای در مســیر اجرای این برنامه ها گام بردرند که شاهد حضور 
کودکان در خیابان ها نباشیم.هاشمی با بیان اینکه آسیب کودکان کار و خیابانی با سایر آسیب های اجتماعی 
قابل مقایسه نیست، ادامه داد: کودکان خیابانی به دلیل محرومیت و فقر اقتصادی خانواده به تکدی گری در 
خیابان ها روی آوردند و می طلبد دولت و مردم با شناسایی و حمایت اقتصادی مناسب از خانواده ها نسبت به 
توانمندسازی آنها اقدام و از حضور آنها در خیابان ها جلوگیری کنند.عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اسلامی، با بیان اینکه نباید وظیفه شهرداری ها را در ساماندهی کودکان خیابانی فراموش کرد، گفت: 
شهرداری ها در رابطه با ساماندهی کودکان خیابانی و متکدی وظیفه خطیری دارند و همچنین سازمان امور 
اجتماعی که نقش دیده بان، ناظر عالی و سیاست گذار کلان دارد و در وزارت کشور مستقر است باید آسیب های 
اجتماعی از جمله کودکان خیابانی را جدی بگیرد و برای ساماندهی این قشر کودکان اهتمام جدی داشته باشد 
البته سازمان بهزیستی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هم باید همکاری هماهنگی برای توانمندسازی و 

ساماندهی کودکان داشته باشند.
نبود مدیریت یکپارچه مهمترین علت عدم ساماندهی کودکان خیابانی

این نماینده مردم در مجلس دهم، نبود مدیریت یکپارچه را مهمترین علت عدم ساماندهی کودکان خیابانی 
دانست و افزود: برای جمع آوری و ساماندهی کودکان خیابانی باید هماهنگی لازم میان دستگاه های متولی 

به وجود آید.

محمد حســین درودی بر برخورد 
قانونــی بــا اراذل، اوباش و برهم 

زنندگان نظم عمومی تأکید کرد.
انقــلاب  و  عمومــی  دادســتان 
مرکز اســتان خراسان رضوی در 
خصــوص اجرای طرح گســترده 
ارشــاد و هدایت رضوی به منظور 
باز اجتماعی کردن اراذل و اوباش 
بخواهند  که  افرادی  گفت:  مشهد 
اخلال در امنیت و آســایش مردم 
باشند  تحت هر شــرایطی داشته 

بدانند که قطعاً با آنان در چارچوب قوانین و مقررات با قاطعیت برخورد خواهد شد. 
وی ادامه داد: به منظور شناسایی، کنترل و باز اجتماعی کردن اراذل و اوباش  مقرر شد طرحی تحت 
عنوان ارشــاد و هدایت رضوی با هدف بازاجتماعی کردن این افراد در دادســرای ناحیه ۴ به صورت 

گسترده و با همکاری ضابطین عام و خاص اجرایی و عملیاتی شود. 
دادستان عمومی و انقلاب مشهد اظهار داشت: به منظور برخورد سریع و قاطع با جرائم خاص و خشن 
شــعبات ویژه ی بازپرســی در نواحی 2، ۴، 6 و 9 دادسرای مشهد تشکیل شده است و به پرونده های 

این جرائم به صورت ویژه رسیدگی خواهد شد. 
درودی در ادامه به تشــکیل کمیته پیشگیری از سرقت در دادســرای مشهد خبر داد و گفت: با توجه  
به مطالبه ی مردم در جهت برخورد با ســارقان حرفه ای در همین راســتا مقرر شــد به منظور ایجاد 
هر چه بیشــتر امنیت روانی در ســطح جامعه این کمیته توسط معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم دادســرای مشهد تشکیل و ضمن ایجاد بانک اطلاعاتی ، تدابیر قضایی و انتظامی جهت نظارت 
و کنترل ســارقین حرفه ای با برنامه ریزی لازم در جهت اجرای طرح های پیشــگیرانه از ســرقت با 
همکاری پلیس آگاهی و سایر ضابطین خاص عملیاتی و اجرایی شود به نحوی که اثرات آن در جامعه 

در بلند مدت محسوس باشد. 
این مقام ارشــد قضایی در همین راســتا از مردم خواست که هشدارهای پیشگیرانه از سرقت را جدی 
بگیرند و بدانند قطعاً مهمترین اقدام در جهت پیشــگیری از سرقت،  رعایت نکات امنیتی و پیشگیرانه 
توســط مــردم خواهد بود و هر چقدر مردم ایــن نکات را جدی بگیرند در مقابله با ســرقت موفق تر 

خواهیم بود. 
دادســتان مشــهد در پایان به راه اندازی ســتاد کنترل مجرمان حرفه ای در مرکز اســتان و تمامی 
شهرستان های استان به منظور رصد و کنترل مجرمانی که از زندان آزاد می شوند اشاره کرد و اظهار 
داشت: در راستای اجرای دستورالعمل کنترل مجرمان حرفه ای و سابقه دار این ستاد در سطح استانی 
و شهرســتانی تشــکیل شده اســت تا با ایجاد بانک جامع اطلاعاتی مجرمان حرفه ای و سابقه دار با 
همکاری و هماهنگی بین دســتگاه قضایی،  اداره کل زندان ها ، نیروی انتظامی، سپاه امام رضا)ع( و 
اداره اطلاعات و معاونت سیاســی امنیتی اســتانداری به صورت مستمر تدابیر لازم در جهت کنترل و 

نظارت بر مجرمین صورت گرفته تا از ارتکاب مجدد جرم توسط این افراد پیشگیری شود.
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عضو هیأت علمی گروه مغز و اعصاب دانشــگاه علوم پزشکی مشهد بیان کرد: مصرف قرص 
های ضد بارداری به دلیل ایجاد غلظت خون خطر سکته مغزی را به ویژه در ماه رمضان 

افزایش می دهد.
دکتر کاویان قندهاری در گفتگو با وب دا با بیان اینکه غلیظ شــدن خون از عوارض 
جانبی قرص های ضدبارداری اســت اظهار کرد: این قرص با تاثیر روی فاکتورهای 
انعقادی خون باعث غلیظ و لخته شدن خون می شود و خطر سکته مغزی را در زنان 

افزایش می دهد.
دکتر قندهاری اظهار کرد: بســیاری از بانوان برای پیشگیری از بارداری و همچنین روزه 

گرفتن کامل در ماه مبارک رمضان از این قرص اســتفاده می کنند که به دلیل داشتن عارضه 
جدی خوردن قرص ضد بارداری توصیه نمی شود.

وی در ادامه با بیان اینکه این قرص به دلیل ایجاد غلظت خون خطر ســکته مغزی را به ویژه در 
ماه رمضان افزایش می دهد، خاطرنشــان کرد: این خطر در ماه رمضان که مایعات کمتر نوشیده 

می شود و در فصل گرما که هوا بسیار گرم است و تعریق زیاد می گردد، افزایش می یابد.

بهورزان به عنوان حافظان سلامت عمومی در خط مقدم مبارزه با کرونا در روستاهای زیرپوشش دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد تاکنون نقش مهم و موثری در مهار و پیشگیری از شیوع این ویروس همه گیر 

در بین روستانشینان خراسان رضوی داشته اند. مدیر توسعه شبکه و ارتقای سلامت دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد روز شنبه در باره نقش و جایگاه بهورزان در عرصه سلامت به خبرنگار ایرنا گفت: 
هزار و 1۴0 بهورز در خانه های بهداشــت  مناطق زیرپوشش این دانشگاه، مراقبت از سلامت 
روستاییان و ارائه خدمات بهداشــتی به این قشر را بر عهده دارند.دکتر محمدحسن درخشان 

افزود: هم اکنون ۷26 خانه بهداشت در روستاهای زیرپوشش دانشگاه علوم پزشکی مشهد فعال 
اســت که یک میلیون و 100 هزار نفر جمعیت روســتایی را خدمات رسانی می کند.وی ادامه داد:  

بهورزان  با گذشت بیش از چهار دهه  پس از پیروزی انقلاب اسلامی نقش بی بدیل در سلامت و کنترل 
بیماری ها در بین جمعیت روستایی داشته اند و در تمام روستاهای کوچک و بزرگ و حتی جمعیت عشایری 
خدمات و مراقبت های خود را گسترش داده اند.درخشان افزود: تمامی جمعیت روستایی زیرپوشش دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد از طریق پزشک خانواده، بهورزان و خانه های بهداشت از نظر کرونا غربالگری شدند و 

موارد مشکوک شناسایی و تحت پیگیری قرار گرفتند.

بهورزان روستایی در خط مقدم کرونا افزایش خطر سکته مغزی با مصرف قرص ضد بارداری

امروز برای تحقق اهداف 

و آرمان های والای نظام 

جمهوری اسلامی و منویات مقام 

معظم رهبری، نیاز به پایگاه های 

فرهنگی داریم و مدارس بهترین 

پایگاه ها برای تحقق این اهداف 

است

خراسان در وضعیت زرد

بـه گـزارش صبـح امروز بـه نقـل از  پایگاه خبـری افق مشـهد، حمیدرضـا رحیمی 
دبیـر قـرارگاه پیشـگیری و کنتـرل کرونـا دانشـگاه علـوم پزشـکی مشـهد دربـاره 
وضعیـت کنونـی اسـتان و همچنین شـهر مشـهد در زمینه شـیوع کرونـا، گفت: هم 
اکنـون خراسـان رضـوی بر اسـاس تقسـیم بندی کـه وزارتخانـه اعلام کـرده جزو 
اسـتان های بـا تقسـیم بنـدی زرد بـه شـمار می آیـد و تعداد بیمـاران بسـتری مبتلا 
بـه کرونـا در کل اسـتان بـا توجـه بـه جمعیـت در روز به عـدد زیر 100 نفر رسـیده 
اسـت، مشـهد هـم در روز حـدود 68 بسـتری دارد که نشـانگر تبدیل وضعیت شـهر 

مشـهد بـه وضعیت زرد اسـت.
او همچنیـن دربـاره رونـد تعـداد فوتی هـا به دلیـل ابتلا به کرونـا در اسـتان، افزود: 
تعـداد فوتی هـا در روز هـای اخیـر رو بـه کاهش اسـت و بـا این آمار می تـوان اعلام 
کـرد کـه هـم اکنـون وضعیـت خراسـان رضـوی در کنتـرل بیمـاری کرونـا تثبیت 

شـده است.
دبیـر قـرارگاه پیشـگیری و کنتـرل کرونـا دانشـگاه علوم پزشـکی مشـهد همچنین 
دربـاره نحـوه فعالیـت اصناف در شهرسـتان های اسـتان نیـز، ادامه داد: هـم اکنون 
بـر اسـاس پروتکل های اعلام شـده در مشـهد و تعدادی از شـهر های دیگر اسـتان 
کـه در وضعیـت زرد قـرار دارنـد اصنـاف پـر خطـر هنـوز اجـازه فعالیت پیـدا نکرده 
انـد، امـا در شهرسـتان های بـا وضعیـت سـفید از قبیـل درگـز، جویـن، جغتـای و 
کوهسـرخ شـرایط متفاوتـی وجـود دارد و در ایـن شهرسـتان ها بـا رعایـت برخـی 
اصـول بهداشـتی مسـاجد هـم بازگشـایی شـده اسـت و تمـام اصنـاف می تواننـد 

فعالیت داشـته باشـند.
پیشنهاد نوبت دهی هوشمند برای زیارت حرم مطهر رضوی

رحیمـی در خصوص درخواسـت جدیدی برای کنترل شـرایط شـیوع این بیماری در 
اسـتان بـه سـتاد ملی کرونـا، بیان کـرد: ما پیشـنهاد های مـان را برای سـتاد کرونا 
در کشـور می فرسـتیم و تصمیـم گیـری نهایـی بـا آن هـا اسـت بـا توجه بـه اینکه 
بـاز کـردن هتل هـا و دیگـر مراکـز بـه یـک بـاره ممکن اسـت بـا افزایش سـفر ها 
روبـه رو شـود و مـوج جدیـدی را در کشـور ایجـاد کند، بـه همین دلیل ما به سـتاد 
ملـی کرونـا پیشـنهاد دادیـم که از ظرفیـت زیارت هوشـمند و نوبت دهی هوشـمند 
اسـتفاده شـود تـا افـراد با ارسـال کدملـی بر اسـاس نوبـت دهی هایی اجـازه زیارت 
داشـته باشـند و ایـن نیازمنـد یـک تـوان اجرایـی در آسـتان قـدس و دیگر اسـتان 

هاست.
او تصریـح کـرد: بـا نوبـت دهـی بـه افـراد بـرای ورود بـه حـرم مطهـر رضـوی 
برنامـه  مطهـر  حـرم  صحن هـای  در  جمعیـت  افزایـش  از  جلوگیـری  بـرای 
 ریزی هایـی را داریـم، ولـی بایـد در ایـن زمینـه در کشـور عزمـی جـدی اتفـاق

 بیفتد.
پیشنهاد برای شب های قدر

مدیـر روابـط عمومی دانشـگاه علوم پزشـکی مشـهد گفت: دانشـگاه علوم پزشـکی 
مشـهد در حـال بررسـی پیشـنهاد هایی بـرای برگـزاری مراسـم احیای این شـب ها 

در برخـی خیابان های مشـهد اسـت. 
حمیـد رضـا رحیمـی، مدیـر روابـط عمومـی دانشـگاه علوم پزشـکی مشـهد، درباره 
برخـی  در  قـدر  شـب های  مراسـم  برگـزاری  بـرای  شـده  مطـرح  پیشـنهاد های 
خیابان هـا، گفـت: در قالـب پیشـنهادی، 20 نقطـه از خیابان هـای مشـهد از جملـه 
خیابان هـای اطـراف حـرم مطهـر را بـرای برگـزاری مراسـم شـب قـدر بـا رعایت 
پروتکل هـای بهداشـتی پیشـنهاد داده ایـم که در صورت موافقت، مراسـم شـب قدر 

در ایـن مکان هـا برگـزار می شـود.
او افـزود: پیشـنهاد های مـان را بـرای سـتاد ملی کرونـا می فرسـتیم و تصمیم گیری 
نهایـی بـا آن هاسـت، مـا در حال آماده سـازی دسـتورالعمل هایی هسـتیم کـه مردم 

بتواننـد بـا رعایت آن ها در مراسـم شـب قدر حضور داشـته باشـند.
مدیر روابط عمومی دانشـگاه علوم پزشـکی مشـهد ادامه داد: از جمله پیشـنهاد های 
مطـرح شـده این اسـت که مـردم به جـای اینکـه در محله هـا و خیابان هـای تعیین 
شـده روی فـرش بنشـینند، تعـداد زیـادی صندلـی تهیـه شـود و ایـن صندلی هـا با 

فاصله گذاری هایـی مشـخص چیـده و بـا کمک شـهرداری ضدعفونی شـود.

ثبت نام پسران پایه یازدهم در سامانه 
سرباز ماهر

 سـردار کمالـی  گفـت: در گذشـته تمامـی افـراد ذکـور از 15 سـالگی می توانسـتند در 
سـامانه سـرباز ماهر ثبت نام کنند اما اکنون از پسـران پایه یازدهمی دعوت می شـود 

تـا در این سـامانه ثبت نـام کنند.
بـه نقـل از مهر، سـردار موسـی کمالی مشـاور عالـی قـرارگاه مرکزی مهـارت آموزی 
اظهـار کـرد: رسـالت اصلـی سـربازی، دفـاع از کشـور و برقـراری امنیـت اسـت. مقام 
معظـم رهبـری )مدظلـه العالی( همـواره تاکیـد دارند که سـربازان علاوه بـر یادگیری 
مسـائل نظامـی حتمـاً یک کار هم یاد بگیرند. در همین راسـتا قـرارگاه مرکزی مهارت 
آمـوزی فعالیـت خـود را در سـه محـور قبـل از خدمت، حیـن خدمت و پـس از خدمت 

نموده اسـت. آغاز 
وی افزود: در محور قبل از خدمت، کلیه افراد ذکور از 15 سـالگی می توانند در سـامانه 
سـرباز ماهـر ثبـت نام کننـد. که این ثبت نـام برای دانش آمـوزان پایـه یازدهم الزامی 
می شـود. ثبـت نـام دو منفعـت را برای جوانـان به همراه خواهـد داشـت. اول اینکه در 
حیـن خدمـت از مشـوق ها بهره مند خواهند شـد ثانیـاً پس از خدمت تسـهیلاتی برای 

شـروع و یا توسـعه اشتغال سـربازان ترخیص شـده اعطا خواهد گردید.
مشـاور عالـی قـرارگاه مرکـزی مهارت آمـوزی با اشـاره بـه اینکه اعطای مشـوق های 
حیـن خدمـت از تیرماه سـال جاری شـروع خواهد شـد، ادامه داد: مشـوق ها بر اسـاس 
اولویـت امتیـازات کسـب شـده در سـامانه اعطا می شـوند کـه این سیسـتم امتیازدهی 
بـا هفـت شـاخص گوناگـون صـورت می پذیـرد. همچنیـن اولویـت کسـانی هسـتند 
کـه زمـان اعـزام ایشـان نزدیـک باشـد. پنـج مشـوق را انتخـاب و پیشـنهاد می دهند 
کـه اگـر امتیـاز لازم را کسـب کننـد یکـی از آن امتیـازات بـه آنهـا تعلـق می گیـرد 
 ولـی اگـر امتیـاز نیاورنـد سـامانه بـه صـورت خـودکار مشـوقی بـه آنهـا تخصیـص 

می دهد.

اخبار
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گذشــته  ســال 
ایزدقلم  انتشــارات 
ناشــر  عنوان  بــه 
ادبیات،  تخصصــی 
عنوان  با  مجموعه ای 
ترانه  ســال  “کتــاب 
منتشر   ” ایران  سرایان 
کــرد. ایــن مجموعه 
گزیده آثار ترانه سرایان 
جوان در ســال 1397 
اســتقبال  با  کــه  بود 
بسیار خوبی مواجه شد و به همین دلیل 
در ســال بعد نیز با ادامه همان رویه، در 
قالب پرونــده “ترانه معاصــر ایران” از 
ایرانی دعوت  تمامی سرایندگان مستقل 
شد که آثار خود را برای داوری و گزینش 
به انتشــارات ایزدقلم ارسال کنند. کتاب 
سال ترانه سرایان ایران 1398برگزیده ای 
از آثار ترانه سرایان جوان ایرانی است که 
آثار آن از میان صدها اثر دریافت شــده 
در یک فراخوان سراســری انتخاب شده  

است.
علاوه بر دریافت آثار به صورت انفرادی، 
انجمن هــا و خانه های ترانه در سراســر 
ایران نیز در این مجموعه شــرکت کرده 
و به معرفی انجمن خود و ارائه آثار اعضا 
این مجموعه توسط  پرداختند. گردآوری 
“علــی کمارجی” و با همــکاری برخی 
از مدیــران انجمن های ترانــه به قصد 
حمایت و معرفی از ترانه ســرایان جوان 
به انجام رسیده است.آثار این کتاب طیف 
گوناگونی از عاشقانه های ساده تا آثاری 
با درون مایه های اجتماعی و انتقادی را 
در بر می گیرد. این کتاب در قالب 365 
صفحه و به همت نشــر ایزدقلم به بازار 

کتاب ایران عرضه شده است.
بی شــک در گردآوری هر کتابی در هر 
پیوست های  و  مســائل  قالب شــعری، 
زیادی مطرح اســت. به طور حتم ترانه 
یکی از قالب های شعری است که اولین 
ویژگــی آن قابلیــت همگام ســازی با 
موسیقی اســت و در این بین این سوال 

به وجود می آید که چرا ترانه های پارسی 
با فرم های اســتاندارد موســیقی انطباق 
ندارند. چرا آفرینش گران به جای سرودن 
ترانه، اشــعاری به زبان گفتــاری پدید 
آورده و گاهی به آن ترانه و گاهی با یک  
برچســب جعلی و نادرســت به آن شعذ 
محاوره می گویند. چرا ترانه سرایان جوان 
به امکانات زبانی که قرار است با ملودی 
آمیخته شود، نمی اندیشد و فقط به وزن 

عروضی بسنده می کنند.
ایــن کتاب بــا در نظر گرفتــن رعایت 
موازین و چهارچوب هــای مقرر، پرونده 
ترانــه معاصــر ایــران را در قالب یک 
مجموعــه ترانه، دنبــال می کند. گرچه 
کتاب ســال ترانه ســرایان ایران 1398 
بخش کوچکی از آثار جامعه ترانه سرایان 
ایران را پوشــش می دهد، امــا می تواند 
در پژوهش هــای آینده و بررســی های 
ترانه ســرایی  وضعیــت  از  مســتقل 
قرار اســتفاده علاقمنــدان  مورد   ایران 

 گیرد.

صنایـع  و  گردشـگری  فرهنگـی  میـراث  اداره  رئیـس 
دسـتی تربـت حیدریـه از اعطـای ۲۰۰ میلیـون ریـال 
پیشکسـوت حـوزه  بـه هنرمنـد  بلاعـوض  تسـهیلات 
رنگـرزی سـنتی و ابریشـم بافی بـا هـدف احیـای ایـن 

رشـته در شهرسـتان خبـر داد.
به گـزارش روابط عمومـی اداره کل میـراث فرهنگی، 
روز  خراسـان رضوی،  صنایع دسـتی  و  گردشـگری 
گذشـته علـی محمـدی با بیـان ایـن مطلب افـزود: با 
هماهنگـی معاونـت صنایـع دسـتی اسـتان و حمایـت 
معاونـت صنایـع دسـتی وزارتخانـه و در راسـتاي احیا، 
دسـتی  صنایـع  و  سـنتی  هنرهـای  ترویـج  و  حفـظ 
معـرض  در  رشـته های  ویـژه  بـه  شهرسـتان  ایـن 
تسـهیلات  ریـال  میلیـون   ۲۰۰ مبلـغ  منسوخ شـدن، 
بلاعـوض بـه هنرمنـد شـاخص و بی نظیر این رشـته، 

اسـتاد محمـد نعمتـی اعطا شـد.
او ادامـه داد: رشـته رنگـرزی سـنتی از رشـته های در 

حـال منسـوخ شـدن شهرسـتان تربـت حیدریه بـود که 
بـا کمـک ایـن هنرمنـد، دوبـاره رونقـی خاص بـه خود 
گرفتـه و در حـال حاضـر هنرمنـدان حـوزه قالی بافـی و 
دسـت بافته هـای سـنتی ایـن شهرسـتان و حتی سـایر 
شهرسـتان های اسـتان را تحت پوشـش قرار داده است.
محمـدی تصریـح کـرد: باتوجـه بـه اینکـه شهرسـتان 
تربـت حیدریه قطب تولید ابریشـم کشـور اسـت، احیای 
ایـن رشـته در شهرسـتان ضـروری بـه نظـر می رسـید. 
شـایان ذکـر اسـت اسـتاد محمـد نعمتـی بـا 7۰ سـال 
سـن کـه در حـال حاضـر در روسـتای حاجی یـار تربت 
حیدریه سـاکن اسـت، علاوه بـر هنر رنگـرزی در حوزه 
طراحـی و قالیبافـی فعال و بیشـتر اعضـای خانواده اش 
او را در ایـن هنرهـا کمـک و مشـغول بـه ایـن حرفـه 
می باشـند. او تاکنـون  تعـداد بیـش از ۱۲۰ تابلـو فرش 
شـاخص بافتـه کـه تابلو فرش بـا منظره گرفتن موسـی 

از نیـل از آثـار منحصربـه فـرد ایـن هنرمند اسـت.

کتاب سال ترانه سرایان ایران

 اعطای تسهیلات بلاعوض
 به هنرمند پیشکسوت 

درخشش کودکان ایرانی 
در مسابقات بین المللی 

نقاشی

به گزارش صبح امروز به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
کانون، در بیســت ویکمین مســابقه بین المللی نقاشی نوازاگورای کشور 
بلغارستان در سال 2019 که با موضوع »آزاد« برگزار شد، از بین 3218 
اثر از 39 کشــور جهان، 15  کودک و نوجــوان ایرانی دیپلم افتخار این 
دوره از مســابقه را کسب کردند که در بین آن ها نام هشت عضو مراکز 
فرهنگی هنری کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان نیز به چشــم 
می خورد.معصومــه علیزاده 13 ســاله از مرکز کانون ارومیه و ســاحل 

امینی 12 ســاله از مرکز بوکان هر دو از اســتان آذربایجان غربی، زهرا 
نوشــانی 8 ساله از مرکز کوشک استان اصفهان، مائده تقی زاده 15ساله 
از مرکز گنبدکاووس استان گلستان، کوثر یزدان پرست 13 ساله از مرکز 
پارس آباد اســتان اردبیل، فاطمه جوانمردی 12 ساله از مرکز قهدریجان 
استان اصفهان، هانا حیات 6 ساله و نهال دیده بان ۷ ساله هر دو از مرکز 
کانون بهبهان در اســتان خوزستان موفق به دریافت دیپلم افتخار از این 

دوره از مسابقه شدند.

یک دقیقه قرنطینه
دقیقـه  »یـک  موضـوع  بـا  موبایلـی  کوتـاه  فیلـم  بین المللـی  جشـنواره 
شـهرداری  فرهنگـی  و  اجتماعـی  امـور  معاونـت  همـت  بـه  قرنطینـه« 
برگـزار سـینماگران  و  هنرمنـدان  از  جمعـی  همراهـی  بـا  و   تهـران 

 می شود.
بـه گـزارش صبـح امروز بـه نقـل از روابط عمومـی برج میـلاد، این جشـنواره 
دوران  طـول  در  جهـان  مـردم  تجربیـات  گذاشـتن  اشـتراک  بـه  هـدف  بـا 
قرنطینـه بـرای مبـارزه بـا بیمـاری کووید 19 راه اندازی شـده اسـت تـا از قاب 
دوربین هـای خـود، تجربه هـای شـیرین، تلخ، دلتنگـی، بیکاری، شـادی و امید 

و حتـی مـرگ را بـه تصویر بکشـند.
در متـن فراخـوان ایـن جشـنواره آمـده اسـت: »در تاریـخ معاصر هیچ گاه بشـر 
این چنیـن تجربـه فراگیـری را لمـس نکـرده بـود کـه ترس های مشـترکی را، 
محبـوس در خانه هایشـان تجربـه کننـد. بی شـک ایـن تجربـه نقطـه آغازیـن 
دیگـری بـرای همـه انسان هاسـت بـرای ادامـه زندگـی. بـه همیـن دلیـل بـر 
آن شـدیم تـا بـا ترتیب دادن جشـنواره بیـن المللی فیلـم کوتـاه موبایلی تحت 
عنـوان »یـک دقیقه قرنطینـه« بتوانیم خلاقیـت عمومی را در کمبـود امکانات 
و عـدم دسترسـی بـه ابـزار و تجهیـزات حرفـه ای، محـک زده و از کمتریـن، 

بسـازیم. بهترین 
جشـنواره فیلم هـای موبایلـی »یـک دقیقـه قرنطینـه« در موضوعـات مختلفی 
شـامل قرنطینـه: زندگـی، عشـق، دیـن. قرنطینه: خانـواده، کـودکان، کمک به 
فقـرا، کمـک بـه دیگـران. قرنطینـه: روان، خشـونت خانگـی، تجربـه تنهایی، 
ویـژه:  بخـش  و  سـالمندان  خـاص،  بیماری هـای  قرنطینـه:  خودپیدایـی. 

بی قرنطینه هـا تعریـف شـده اسـت.
آماتـور  و  حرفـه ای  بخـش  دو  در  را  خـود  آثـار  می تواننـد  علاقه منـدان 
نشـانی بـه  جشـنواره  دبیرخانـه  بـه  خارجـی  و  داخلـی  بخـش  دو   در 
 :http://miladtower.tehran.ir و یـا بـه پیـج اینسـتاگرام اختصاص یافته این 
تلگرامـی  کانـال  و   One_minute_Quarantine@ آدرس   بـه  جشـنواره 

کننـد. ارسـال   https://t.me/One_minute_Qurantine
آثـار رسـیده از سـوی حسـین شـوندی، ثریـا تیمـوری و مریـم ادیبـی بازبینی 
سـعید  بنفشـه خواه،  رضـا  شـامل  داوران  هیـات  توسـط  سـپس  و  می شـود 
سـلطانی، وحیـد موسـاییان، غلامحسـین شـاه علـی ، سـیروس کهوری نـژاد، 
آزیتـا موگویـی و سـاغر خواجـه امیـری مـورد قضـاوت نهایـی قـرار می گیـرد.
 20 تـا  اردیبهشـت   20 تاریـخ  از  را  خـود  آثـار  می تواننـد  علاقه منـدان 
ارسـال تهـران  میـلاد  بـرج  در  مسـتقر  جشـنواره  دبیرخانـه  بـه   خردادمـاه 

 کنند.
جوایـز ایـن دوره از مسـابقات، بخـش آماتـور: سـه نفـر اول هـر کـدام هشـت 
میلیـون ریـال. سـه نفـر دوم هـر کدام شـش میلیـون ریال. سـه نفر سـوم هر 

کـدام پنـج میلیـون ریال.
بخـش حرفـه ای: سـه نفـر اول هر کدام بیسـت میلیون ریال. سـه نفـر دوم هر 

کـدام 10 میلیـون ریال. سـه نفر سـوم هر کـدام هفت میلیـون ریال.
بخـش بین الملـل: دو نفـر اول هـر کـدام ۴00 دلار. دو نفر دوم هـر کدام 300 

دلار. دو نفـر سـوم هر کـدام 250 دلار.
این جشنواره با همیاری موسسه فرهنگی هنری خوش نگار اجرا می شود.

 افزوده شدن محور 
»کرونا و سواد رسانه ای« 

به همایش ملی سواد رسانه ای 
دبیـرکل سـومین همایـش ملـی سـواد رسـانه ای و اطلاعاتـی از افزوده شـدن 
محـور »کرونا و سـواد رسـانه ای« به محورهـای این همایش خبـر داد و گفت: 
بـر اسـاس تصمیم شـورای راهبری همایش، بـه مقالات برگزیده در دو سـطح 
مقـالات علمـی، پژوهشـی و علمی،کاربردی جوایـز نقدی تعلـق خواهد گرفت 
و بـرای چـاپ مقـالات برتـر در نشـریات علمـی، پژوهشـی کشـور نیـز تلاش 

خواهد شـد.
بـه گـزارش ایسـنا بـه نقـل از کمیتـه رسـانه و تبلیغـات سـومین همایش ملی 
سـواد رسـانه ای و اطلاعاتـی، دکتـر محمدصـادق نصراللهـی بـا اشـاره یـک 
مرحلـه تمدیـد مهلـت ارسـال چکیـده مقـالات تـا پایـان اردیبهشـت و اصـل 
مقـالات تـا پایـان مـرداد مـاه سـال جـاری، اظهار کـرد: بـه نظر می رسـد که 
فرصـت باقیمانـده تـا پایان اردیبهشـت مـاه، فرصت مغتنمی اسـت تا اسـاتید، 
دانشـجویان و پژوهشـگران حوزه هـای مختلـف به ویـژه حوزه سـواد رسـانه ای 
حضـور و مشـارکت حداکثـری در ایـن رویداد علمی و دانشـی داشـته باشـند تا 
شـاهد تعامـل و تعاطـی فکـری در موضوع مهم سـواد رسـانه ای و تولید دانش 

در ایـن حوزه باشـیم.
وی بـا بیـان اینکـه اگرچه شـیوع ویـروس کرونا، یـک تهدید بالقوه به حسـاب 
می آیـد، امـا بـه نظـر می رسـد کـه برای همایشـی بـا شـعار حکمرانی و سـواد 
رسـانه ای یـک فرصت تلقی شـود، خاطرنشـان کرد، ایـن اتفاق یکبـار دیگر به 
مـا اهمیـت صدچندان سـواد رسـانه ای همـه گروه هـای مخاطـب را به ویژه در 

مواقـع بحران گوشـزد کرد.
دبیـرکل سـومین همایـش ملـی سـواد رسـانه ای و اطلاعاتـی بـا اشـاره بـه 
تصمیـم اخیـر شـورای راهبـری همایش دربـاره این رویـداد از بخـش ویژه ای 
بـا عنـوان »کرونـا و سـواد رسـانه ای« در این همایش بـرای دریافـت مقالات 
خبـر داد و گفـت: البتـه از ابتـدای شـیوع این ویـروس همایش بخـش ویژه ای 
مربـوط بـه ایـن رخـداد را راه اندازی و نسـبت بـه تولید محتـوا اقدام کـرده بود 
امـا در ایـن مرحلـه از مقـالات دریافتـی در ایـن زمینه اسـتقبال خواهیـم کرد.
نصراللهـی سـومین همایش ملی سـواد رسـانه ای و اطلاعاتـی را فرصتی جهت 
پاسـخگویی بـه ایـن نیـاز علمـی کشـور دانسـت و افزود: بـه نظر می رسـد که 
خلأهـای پژوهشـی در ایـن حـوزه  موضوعـی، به خوبـی خـود را عیـان کـرده 
اسـت. بنابرایـن پژوهشـگران حـوزه سـواد رسـانه ای و اطلاعاتـی بـا عنایـت 
ویـژه ای بـه موضوع »کرونا« نگریسـته و نسـبت به ارسـال آثـار علمی خویش 

به همایـش اقـدام کنند. 
از  یکـی  اطلاعاتـی  و  رسـانه ای  سـواد  ملـی  همایـش  سـومین  دبیـرکل 
تصمیم هـای مهـم شـورای راهبـری را تعییـن جوایـز نقـدی بـرای مقـالات 
برتـر و برگزیـده عنـوان کـرد و گفـت: بـر همیـن اسـاس، مقـرر شـد جوایـز 
 در دو سـطح علمـی، پژوهشـی و علمـی، کاربـردی بـه پنـج مقالـه برتـر اعطا 

شود. 
علمـی،  نشـریات  در  برتـر  مقـالات  چـاپ  جهـت  تـلاش  از  نصراللهـی 
پژوهشـی و ترویجـی کشـور خبـر داد و اظهـار کـرد: اگرچـه مقـالات مطلوب 
و مناسـب دریافتـی بـه شـکل رایـج تمامـی همایش هـا در مجموعـه کتـاب 
مقـالات ایـن رویـداد بـه چـاپ خواهـد رسـید، امـا تـلاش خواهیـم کـرد کـه 
در  وی  برسـد.  چـاپ  بـه  کشـور  معتبـر  علمـی  نشـریات  در  برتـر  مقـالات 
 پایـان از دریافـت مجـوز ISC بـرای همایـش سـواد رسـانه ای و اطلاعاتـی 

خبر داد.

وضعیت کتاب خوان ها و کتاب فروش ها در روزهای قرنطینه؛ 

تبدیل طرح عیدانه به بهارانه 
امســال  بهــار 
تفاوت هــای زیادی 
سال های  به  نسبت 
داشــت.  گذشــته 
بی شــک دلایــل آن 
ندارد  توضیــح  به  نیاز 
روزهای  مــا  همــه  و 
ایــام  در  را  متفاوتــی 
قرنطینه  و  تعطیــلات 
خانگــی گذراندیــم و 
هرکدام بــا گزینه های 
متفاوتــی اوقــات فراغتمــان را ســپری 
کردیم. طبق نظرســنجی های انجام شده 
به صورت تحقیق میدانــی دریافتیم افراد 
نسبت به زمان مشابه ســال های گذشته 
زمان بیشــتری را صــرف مطالعه کردند. 
چراکه یکی از بهتریــن راه ها برای مقابله 
با اســترس و اضطراب های ناشی از شیوع 
ویروس کرونا و پشــت ســر گذاشتن این 
دوره حضور اجباری در خانه، مطالعه است.
تحقیقــات نشــان می دهد کــه 6 دقیقه 
کتابخوانی می تواند تا 68 درصد اســترس 
را کاهش دهد. در حقیقت، مطالعه با ایجاد 
آرامش موجب کاهش اســترس می شود و 
بهتر از سایر روش های معمول مانند گوش 
دادن به موســیقی، پیــاده روی یا خوردن 

چای بر تنش زدایی موثر است.
فروش کتاب طبق روال سال های قبل 

هرچند طرح عیدانه کتاب در ســال جاری 
به انجام نرسید. اما همین طرح با محوریت 
طرح بهارانه کتاب از روز گذشته همزمان 
با سراســر کشور در خراســان رضوی نیز 
برگزار شد و یارانه اختصاص یافته به طرح 
»بهارانه کتاب99« 20میلیارد ریال و یارانه 
خرید کتاب 20درصد به مرحله اجرا رسید 
که تا پایــان ماه جاری نیــز ادامه خواهد 
داشــت که علاوه بر کتاب های عمومی و 
کودک و نوجوان، کتاب های دانشگاهی را 

نیز شامل می شود
معاون فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خراســان رضوی در این 

زمینــه بیان کرد: حمایت از صنعت نشــر 
در وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی شامل 
فعالیت های متنوعی اســت که بخشی از 
آیین نامه نشــر مصوب هیات  آن ها طبق 
وزیران و ذیل برنامه پنجم توســعه کشور 

انجام می گیرد.
افشــین تحفه گــر بــا تأکید بــر رعایت 
پروتکل های بهداشــتی در شــرایط شیوع 
و گســترش ویروس کرونا عنوان کرد: به 
منظور رعایــت فاصله گــذاری اجتماعی، 
خریدهای غیرحضوری نیز با ثبت اطلاعات 
مربوط در پنل از ســوی کتاب فروشــی ها 
پوشش داده می شــود. همچنین، مدیریت 
پروتکل هــای بهداشــتی در زمان اجرای 
طرح بر عهده واحدهای صنفی، شهروندان 

و خریداران کتاب خواهد بود.
وی افزود: مشــارکت مجازی، بیشتر برای 
کتابفروشی های بزرگ است که صف های 
طولانــی را در دوره هــای قبــل تجربه 
کوچک  کتابفروشی های  بنابراین  کرده اند. 
هماننــد دوره های قبــل می توانند فروش 

فیزیکی نیز داشته باشند.
پیش بینی استقبال کمتر خریداران 

نسبت یه سال های گذشته
ابرهیم بالاپژوه مدیر شــهر کتاب مشهد با 
اشــاره به دلیل عدم برگزاری طرح عیدانه 
اظهــار کرد: امســال با وجود مشــکلات 
پیش آمــده و موضــوع قرنطینــه امکان 
برگــزاری طرح تخصیصی در اســفندماه 
نبــود و طرح عیدانه برگزار نشــد و همان 
یارانه در شــرایط نسبتا مســاعدتر کنونی 
بــا عنوان طرح بهارانه از بیســتم تا پایان 

اردیبهشت ماه برقرار است.
وی افزود: قطعا به دلیل عدم امکان حضور، 
استقبال نسبت به هر سال کمتر است. اما 
از طرفــی هم به دلیل خانه نشــینی و نیاز 
به پر کردن اوقــات فراغت، گرایش مردم 
به ســمت مطالعه و کتابخوانی بیشتر شده 
است و امیدواریم با توجه به اینکه اسفند و 
فروردین خوبی را نگذرانیم، در این ده روز 

بتوانیم شرایط پیش آمده را جبران کنیم.

وی با اشــاره بــه این نکته کــه طرح در 
خانه بمانیم باعث بالا رفتن سرانه مطالعه 
شــده است، تصریح کرد: این طرح میتواند 
کمک بزرگی باشــد. اما هنــوز مبحث در 
خانه بمانیم پابرجا اســت و با وجود اینکه 
از فروردین فروشگاه ها باز شده است، هنوز 
مردم با ترس وارد فروشــگاه ها می شوند و 

شاید این عامل، بازدارنده باشد.
خرید کتاب با مشورت کارشناسان

بالاپژوه در ارتباط با لزوم اجرای تمهیداتی 
چون فراهم کردن زیرساختهای لازم برای 
فــروش الکترونیک بیان کــرد: این طرح 
به صورت الکترونیک اجرا نمی شــود و به 
شکل حضوری و مراجعه به کتابفروشی ها 
صورت می گیرد و افــراد با مراجعه و ارائه 
کدملی تخفیف دریافت میکنند. البته مقرر 
اســت ثبت نام به صورت غیر حضوری از 
طریق یکی دو ســایت انجام شــود، ولی 
اینکــه کار با چه کیفیتی صــورت بگیرد، 
هنوز مشخص نیســت. ما شرایط ویژه ای 
برای اســتفاده افراد از این طرح گذاشتیم. 
کســانی که می خواهند از طرح اســتفاده 
کننــد، به صــورت تلفنی و یــا از طریق 
اینستاگرام و با ارائه کدملی اقدام نمایند و 
از تخفیف ها استفاده کنند. اما واقعیت این 

است که اصولا تعداد محدودی از کتاب ها 
شناخته شده هستند و عموما افراد در مورد 
آن ها شــناخت و اطلاعــات کافی دارند و 
در اغلــب موارد، خرید کتاب با مشــورت 
با کارشناســان کتاب صورت می گیرد که 

مستلزم حضور افراد است.
وی در ارتبــاط با تخصیــص یارانه برای 
فروش کتاب های الکترونیک گفت: شخصا 
با فــروش کتاب هــای الکترونیک موافق 
نیستم. در حال حاضر شرایط کتابخوانی در 
اوضاع مناســب و جالبی نیست و مردم در 
واقع دچار مشــکلات مالی هستند و کتاب 
در ســبد اولیه خانوار قرار نــدارد و وزارت 
ارشاد و خانه کتاب هم باید فکری به حال 
تقویت این قشــر آسیب دیده کنند. در این 
زمینه ایراداتی به طرح وارد اســت. به طور 
مثال اگر طرح به جای بیســتم اردیبهشت 
از اوایــل خرداد و همزمان با عید فطر آغاز 
می شــد، خانواده ها از لحاظ مالی شــرایط 
بهتری برای خرید و اســتفاده از این طرح 

داشتند.
جای خالی بسترهای مناسب ارائه طرح 

بهارانه
طبیعتا ایراداتی به طرح بهارانه وارد است. 
به طور نمونــه با توجه بــه اهمیت لزوم 

سیاســت فاصله گذاری اجتماعی بهتر بود 
کــه در ابتدا و پیش از آغــاز به کار طرح، 
بسترهای مناسبی چون درگاه های فروش 
اینترنتی امن و آســان در کنار گزینه هایی 
چون مشاوره آنلاین با کارشناسان صورت 
می پذیرفت. همچنین می شد که بخشی از 
آن را بــه کتاب های الکترونیک اختصاص 
داد، تا هم به فرهنگســازی رعایت قانون 
حق مولف و نشــر بپردازد و هم در بخشی 
از هزینه ها صرفه جویــی کند و خریداران 
بــا پرداخــت همــان مبلغ ســقف خرید 
خود، کتاب های بیشــتری از منابع معلوم 
تجربه های  کنند.کتاب محصول  خریداری 
ملموس و عینی خلاقیت علم و دانش دراز 
مدت اســت و در انتقال داده ها به مراتب 
بهتر از ســایر ابزار عمــل می کند. مطالعه 
کتاب هر اندازه اندک، می تواند تاثیر مثبتی 
در نگــرش و باور انســان ها ایجاد کند و 
با ترویج مثبت اندیشــی، آرامش روانی را 
در جامعــه تقویت کند. عمومــاً در جامعه 
کتابخوان روحیه و امید پررنگ است و در 
چنین جامعه ای است که مردم هوشمندانه 
بــا خودمراقبتی به مقابله بــا بیماری های 
مســری می پردازنــد و آن را ریشــه کن 

می کنند. 
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سرپرســت منطقه یک)خراسان( بانک شــهر گفت: سال گذشته 10 هزار 
میلیارد ریال از بدهی های شــهرداری به بانک  گردشــگری، توسط بانک 
شهر تهاتر شد و امسال هم امیدواریم 2200 میلیارد ریال دیگر هم از این 
بدهی ها مستهلک شود.به گزارش صبح امروز به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
شورای اسلامی شهر مشهدمقدس، ســیدناصر احمدی در حاشیه دیدار با 
رئیس شــورای شهر مشهد با بیان اینکه در ســاختار سازمانی این بانک، 

شهرداری ها نقش بسزایی دارند و نزدیک به 6۷ درصد سرمایه ثبتی بانک 
شهر متعلق به شهرداری های کلانشهرها، از جمله شهرداری مشهد است.

 احمدی با اشــاره به تهاتر 10 هزارمیلیارد ریال از بدهی های شــهرداری 
با بانک گردشــگری، توســط بانک شهر در سال گذشــته، تصریح کرد: 
شهرداری مشهد تنها شهرداری بوده که موفق شد از محل بند »و« تبصره 

5 بخشی از بدهی های خود را مستهلک کند.

۲۲۰۰ میلیاردریال از 
بدهی  های شهرداری 
مشهد  در سال 99 تهاتر 
می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
خراسان رضوی خبر داد:

۲۵ اردیبهشت، بزرگداشت فردوسی 
برگزار نمی شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی گفت: مراسم بزرگداشت مقام 
فردوسی که 25 اردیبهشت برگزار می شد، امسال برگزار نمی شود و مراسم جایگزین 

آن تیرماه امسال برگزار خواهد شد.
ابوالفضل مکرمی فر با اعلام این خبر افزود: امســال باتوجه به شیوع کرونا، بسیاری از 

برنامه های فرهنگی و تاریخی استان لغو و یا به صورت مجازی برپا شد.
وی ادامه داد: در جلســه ای که با شهردار مشهد داشتیم، مقرر شد برنامه بزرگداشت 
فردوسی باتوجه به شــرایط فعلی لغو شود و به جای آن، به مناسبت بیست وچهارمین 
سالگرد ســفر مقام معظم رهبری به توس در تیر ماه 13۷5، مراسم بزرگداشت این 

شاعر حماسی کشورمان را از 19تیر به مدت یک هفته برگزار کنیم.
مکرمی فر به مراســم بزرگداشت خیام نیز اشــاره کرد و افزود: برنامه های مربوط به 
شعرای نامدار، معمولا با محوریت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی است و ما در این 
برنامه ها مشارکت داریم. برای بزرگداشت خیام نیز مانند برنامه عطار، این آمادگی از 

سوی ما وجود دارد تا هرگونه همکاری ای را با سایر ارگان ها داشته باشیم.
هیچ گونه تعدیل نیرو در تأسیسات گردشگری استان نداشته ایم

چندی پیــش، رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مســافرتی خراســان رضوی در 
مصاحبه ای با شــهرآرانیوز، از تعطیلی 35درصد دفاتر مســافرتی و تعدیل نیرو های 

این دفاتر خبر داد.
مکرمی فر در واکنش به این ادعا تصریح کرد: هیچ گزارشی مبنی بر تعدیل نیرو های 
شــاغل در تأسیسات گردشگری اســتان به ما داده نشده اســت و تعدیل نیرو ها را 

تکذیب می کنم.
وی ادامه داد: اطلاع دارم که در بســیاری از تأسیســات و زیرساخت های اقتصادی 
دیگر، تا ۴0درصد تعدیل نیرو صورت گرفته است، اما مجموعه های هدف ما با آنکه 

امکان هیچ فعالیتی ندارند، تعدیل نیرو نیز نداشته اند.
مکرمی فر افزود: دفاتری هســتند که به علت عدم فروش بلیت یا تور، موقتا تعطیل 
شــده اند. اما این به معنای لغو مجوز از ســوی آنان نیست. با این حال، برخی از این 

آژانس ها 2نفر از پرنسل خود را برای پاسخ به مسافران و مشتریان مأمور کرده اند.
وی ادامه داد: برای بررسی بیشتر ضرر های گردشگری و جبران خسارت های موجود، 
2ســایت ملی از سوی وزارتخانه معرفی شده است که ویژه هتل ها و دفاتر مسافرتی 
ماســت و تمام ضرر و زیان های به وجود آمده، در این سایت ها درج می شود. همین 

اطلاعات، مبنای درخواست ما از دولت برای دریافت تسهیلات خواهد بود.
مکرمی فر به میزان وام درخواســتی خراسان رضوی اشــاره کرد و گفت: با بررسی 
وضعیت خسارت ها، 3800میلیارد تومان تسهیلات را به وزارت میراث فرهنگی اعلام 
کرده ایم که کار های ثبت و دریافت آن در مراحل پایانی اســت و به محض دریافت، 
چگونگی هزینه آن اعلام خواهد شــد. البته این تســهیلات به کسانی تعلق خواهد 

گرفت که نیرو های خود را تعدیل نکرده باشند.

زباله روستاهای منطقه گردشگری 
طرقبه غیراصولی دفن می شود

فرمانــدار بینالود )طرقبه شــاندیز( گفت: ســاکنان 15 روســتای این شهرســتان 
گردشگرپذیر به دلیل زیاد بودن هزینه تحویل پسماند به شهرداری مشهد، زباله های 

خود را به شیوه غیراصولی دفن می کنند
به گزارش صبح امروز  ســید حســن حســینی افزود: برای جمع آوری و دفن زباله، 
دهیاری های این شهرستان باید به ازای تحویل هر کیلو زباله در ایستگاه میثاق، ۴60 

ریال به شهرداری مشهد بپردازند که برخی روستاها از پس این هزینه بر نیامده اند.
وی ادامه داد: به عنوان مثال روســتای دهبار با حدود 80 خانوار جمعیت و توان مالی 
اندک دهیــاری، قدرت تامین هزینه تحویل زباله های خــود را ندارد و زباله ها در 2 

کیلومتری روستا دفن می شود.
وی گفت: از مجموع ۴3 روســتای این شهرســتان حــدود 10 دهیاری درآمد مالی 
مناسبی دارند و بقیه با تحویل زباله ها دچار مشکل می شوند که از این تعداد 15 روستا 

برای رهایی از هزینه ها به دفن پسماند خود روی آورده اند.
حسینی افزود: البته هیچیک از موارد دفن زباله در روستاهای این شهرستان نزدیک 
منابع آب یا زیرزمینی مشهد از جمله دشت ارغوان نبوده است و برای دریافت تخفیف 

در هزینه تحویل زباله نیز با شهرداری مشهد رایزنی شده است.
وی ادامه داد: براســاس قانون، شهرداری ها و دهیاری ها می توانند هزینه جمع آوری 
زبالــه را از تولیدکننــده آن دریافت نمایند لذا مقرر گردید روســتاهایی که اقدام به 
دریافت ورودی از گردشــگران می کنند از محل این درآمد هزینه دفع اصولی پسماند 

خود و گردشگران را بپردازند.
 

اولین چراغ صوتی عابر پیاده در مشهد 
نصب شد

اولین چراغ صوتی هشــدار عابر پیاده در مشهد با هدف افزایش ایمنی تردد عرضی 
عابرین پیاده و توان یابان نصب شد.

به گزارش صبح امروز ، مدیرعامل ســازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد 
گفت: این چراغ صوتی که در تقاطع ابوطالب نصب شــده، هشدار صوتی از وضعیت 

چراغ راهنمایی به عابر پیاده می دهد.
هادی عطارزاده طوســی افزود: افراد توان یاب با اعلام صوتی چراغ ســبز و قرمز از 
وضعیت چراغ مطلع می شــوند، همچنین بر رعایت حــق تقدم عابر پیاده در عبور از 

تقاطع نیز تآکید می شود.
او در خصوص افزایش تعداد نصب چراغ صوتی در ســطح مشهد هم گفت: با توجه 
به بررسی رضایت جامعه معلولین و بازخوردی که در جامعه خواهد داشت، نصب این 

چراغ صوتی ادامه دار خواهد بود.

ابلاغ ثبت ملی منظر طبیعی هفت حوض در ارتفاعات جنوبی مشهد  

هفت حوض 150 میلیون ساله مشهد ثبت ملی شد 
مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
از ابلاغ  صنایع دســتی خراســان رضوی 
ثبت ملــی »منظر طبیعی هفت حوض« در 

ارتفاعات جنوبی مشهد خبر داد.
به گزارش صبح امروز  ابوالفضل مکرمی فر 
افــزود:  »پــارک طبیعــی هفــت حوض 
مشــهد که در فاصله حــدود 5 کیلومتری 
جنوب شرقی مشــهد، میان کوه های خلج 
در این شــهر واقع شــده و به شماره 598 
مورخ1398/6/6در فهرست آثار طبیعی ملی 

به ثبت رسیده است.«
5۷0 هکتار وسعت منطقه هفت حوض   

او ادامه داد: »وســعت منطقه هفت حوض 
مشــهد حدود 5۷0 هکتار اســت، فضایی 
کامــلا بکر کــه دارای آرامــش غیر قابل 
وصفی اســت،  این منطقــه در فصل بهار 
با شــکوفه زدن گل های زیبای شــقایق 
جذابیت دو چندان می شود و صدای جاری 
بودن آب در حوضچه هابه گوش می رسد.

مکرمی فر با اشــاره به مصادیــق ثبت بر 
اساس بند الف و ب آیین نامه اجرای تبصره 
ماده 2 قانون تشــکیل میــراث فرهنگی و 
گردشــگری اظهار کــرد: »مناظر طبیعي، 
رویشــگاه گونه های گیاهــی طبی، مناظر 
طبیعي، صخره ســنگی، کوه، چشمه، تپه و  
رودخانه از جمله مواردی است که بر اساس 
این قانون مشمول ثبت در فهرست اثار ملی 

ایران می شود.«
گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
و صنایع دســتی خراســان رضوی دربــاره  
ویژگی هــای هفت حوض مشــهد گفت: 
»بعضــی از ۷ حوضچــه ای کــه در این 
منطقــه در امتداد هم قــرار دارند، به اندازه 
یک استخر هســتند و آب از حوضچه اول 
به حوضچه های دیگر می ریزد. این پدیده 
طبیعی حوض ها یــا »دولین های« متعدد، 

بر اثر فرســایش شیمیایی توسط باران های 
اســیدی در بســتر یکی از سرشــاخه های 
رودخانه طرق از در ارتفاعات شمالی بینالود 

شگل گرفته است.«
مکرمی فــر گفــت: »در بســتر یکــی از 
سرشــاخه های رودخانه طرق، مواد آهکی 
نرم در میان سنگ ها دچار فرسایش شده اند 
و شکل های ژئومورفولوژی دولین را ایجاد 
کرده اند و در واقع از دیدگاه مردم عادی این 
منطقه تنها هفت حوض زیبا با چشم اندازی 
زیباتر ایجاد شــده در طی مســیر رودخانه 
اســت، بعد از عبور از ۷ حوض اصلی که در 
امتداد هم قرار گرفته اند، به تک حوض های 
بزرگ می رسید. بکر و دست نخورده بودن 
و صــدای جریــان آب، از ویژگی های این 

منطقه است.«
مدیــر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی خراســان رضوی با بیان این 
که ارزش گذاري اثر از دیدگاه گردشــگري 
نیز خائز اهمین اســت، افزود: کلانشــهر 
مذهبی مشهد که بعنوان پایتخت فرهنگی 
جهان اســلام نیز می باشد نیازمند  اماکن 
طبیعی و تفریحی بیشــتری می باشــد.که  
منطقه گردشگری هفت حوض یک  منطقه 
طبیعی مناسب در نزدیکی شهر مشهد است 

که پذیرای گردشگران این شهر است.  
قدمت هفت حوض به دوره مزوزوئیک 

)ژوراسیک( بر می گردد
هم چنین محمــود طغرایی مدیر دفتر ثبت 
آثــار تاریخــی اداره کل میراث فرهنگــی، 
گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی 
بــا بیان این که قدمت اثــر مربوط به دوره 
ویژگی  درباره  است،  مزوزوئیک)ژوراسیک( 
هــای زمین شناســی این منطقــه گفت: 
کوههــای بینالود از نظــر جغرافیایی ادامه 
رشته کوههای البرز بشــمار می¬آید ولی 

وجود برخی شــباهت های رخســاره ای و 
تاثیر چین خوردگی ها باعث شــده تا بینالود 
را زونی تدریجی بین ایران مرکزی و البرز 

در نظر بگیرند. 
وی تصریــح کرد:  هفت حــوض بر روی 
نهشــته های به جا مانده از دوره مزوزوئیک 
)ژوراســیک( شــامل فیلیت، تخته سنگ، 
کنگلومرا، ســنگهای گرانیتــی و آهکی و 
ماســه ســنگ متا کوارتزیت شکل گرفته 

است.
طغرایی درباره سیماي ظاهري هفت حوض 
گفت: از جنوب غرب شهر مشهد به سمت 
خلــج و بعد از آن طی مســافت حدود 6 تا 
۷کیلومتر به بوســتان طبیعی هفت حوض 
بوســتان ساختمانهای  ابتدای  در  میرسیم. 
اداری، رســتوران و با فاصلــه ای اندک از 
آن آلاچیق هایی برای اقامت گردشــگران 
قــرار دارد. تا اینجــای بوســتان با توجه 
به ســرمایه گذاری ســازمانهایی از جمله 
شــهرداری مشهد و... انســان ساخت شده 
است. ســنگفرش و جوی های آب و ... در 
طول آن ایجاد شده است. از اینجا به بعد به 
ســمت حوض ها تا قسمتی از مسیر ماشین 
رو اســت. در نزدیک هفت حوض ها ادامه 

مسیر با پای پیاده میسر است. کوهای  سر 
ســبز و مخملی شــکل را طی می کنیم و 
به هفت حوض میرســیم که در کنار هم به 
صورت طولی قرار گرفته اند. نزدیک شدن 
به حوضها کمی دشوار است ولی از راه دور 

هم زیبایی آن را می شود به چشم دید.
او یادآور شد: منظر طبیعی هفت حوض در 
منطقه رویشی ایرانی- تورانی قرار دارد، این 
منطقه براساس شرایط توپوگرافي و ارتفاع 
به دو منطقه کوهستاني با آب و هواي سرد 
و منطقــه جلگهاي بــا آب و هواي بیاباني 
و گرم و خشــک تقسیم میشــود. هر چند 
که شــرایط جوي منطقه موجب پراکندگي 
و فاصلــه زیاد درختان شــده امــا بدلیل 
وســعت زیاد داراي گونههاي گیاهي متنوع 
میباشــد به نحویکه 69 درصــد فلور ایران 
در این ناحیه قرار گرفته اســت. گونههای 
اصلی منطقه کوهســتانی بنه، بادام و ارس 
و گونههــای اصلی منطقــه جلگه  اي گز، 
تاغ، قیچ و اســکنبیل میباشد. ناحیه ایران 
و تورانی در واقع وســیعترین ناحیه رویشی 
کشوراست و شامل شــیبهای جنوبی البرز، 
ارتفاعات شــمال شرقی کشــور و مناطق 
کویری و مرکزی میباشــد . در این منطقه 

نزولات جوی بسیار متغیرو بین 100 تا 500 
میلیمتــر در ســال و در ارتفاعات به 1000 
میلی مترمی رسد. درجه حرارت بسیار متغیر 
و اختلاف متوسط سردترین و گرمترین ماه 
21 تا 28 درجه می باشد. رطوبت نسبی در 
زمســتان بین 55 تا80 درصد و در تابستان 
به ۴0 و گاهی به 20 درصد تقلیل می یابد. 
بطور خلاصه می توان گفت که بری بودن 
منطقه، پایین بودن میزان بارش ســالانه و 
خشــکی بیش از حد در فصل رویش جزء 
ویژگی های اکولوژیک منطقه ایران تورانی 

محسوب میشود.
مسیر رسیدن به هفت حوض

طغرایــی درباره نحوه درســتی و  موقعیت 
مکاني هفت حوض اظهار کرد: برای دیدن 
این منطقه طبیعی باید پس از طی مســیر 
در شهرک سیدی مشهد، سه کیلومتر جاده 
خلــج را طی کرده  تا به بولــوار و ورودی 
زیبای بوســتان هفت حوض برســید. پس 
از رســیدن به این محل، حدود ۴ کیلومتر 
مسیر را باید پیاده روی طی کرد  تا به هفت 
حوض رسید. البته از طریق مسیر ده غیبی 
به سمت ســد طرق نیز هفت حوض قابل 

دسترسی است.
مدیــر دفتر ثبت آثــار تاریخــی اداره کل 
میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایــع 
دستی خراســان رضوی تصریح کرد: علت 
نامگــذاری ایــن منطقه به ســبب وجود 
حوضچه های سنگی است که در طول قرن 
های گذشــته در اثر فرسایش های عمدتا 
آبی در یکی از سرشاخه های رودخانه طرق 
و در قعــر دره آن در یک امتداد با اختلاف 
ارتفاع مناســب بوجود آمده است که سرریز 
آب از ایــن حوضچه ها بــه داخل یکدیگر 
جلوه ای بســیار زیبا از طبیعت منطقه را به 

رخ کشیده است.

خبر

این روزها ویــروس کرونا همه امور 
بشــر در سراسر کره خاکی را تحت 
تاثیر قرار داده اســت، در شــورای 
اسلامی شهر و شهرداری مشهد نیز 
متاثر از این فضا نشســت هم اندیشی 
اقتصاد و بازآفرینی شهری که به صورت 
ویدئوکنفرانــس برگــزار شــد و احمد 
اقتصادی،  کمیســیون  رئیس  نوروزی 
شورای  مشارکت های  و  سرمایه گذاری 
اسلامی شــهر که خود از افرادی است 
که تجربه ای گران در بازآفرینی بافت های فرســوده دارد، 
در این نشســت با کارشناسان و مدیران شهری به گفت و 

گو نشست.
به گزارش صبح امروز احمد نوروزی  که تجربه 4 ســال 
شهردار بودن در شهر مشهد را در کارنامه دارد و به خوبی 
به چالش های مالی شــهرها و شهرداری ها واقف است، به 
تدبیر شــورا و شهرداری مشــهد در دوره پنج اشاره کرد و 
گفــت:  تهاتر ۵۳ هزارمیلیارد ریالــی بدهی های دولتی و 
تحقق ۱۲۰ درصدی بودجه و بازگرداندن اعتماد به فضای 
ســرمایه گذاری در مشــهد، نمونه هایی از موفقیت های 

اقتصادی مدیریت شهری است.
 نوروزی با اشــاره به مواجه بودن شــورای پنجم با فضای 
بی اعتمادی در آغاز بــه کار اظهار کرد: پروژه های زیادی 
دچار مشــکل بودنــد و بعضا به دلیــل زیاده خواهی های 
شهرداری وقت، بسیاری در شرایط توقف به سر می بردند.

او با تأکید بر اهمیت ســرمایه اجتماعی به عنوان مقدمه 
جذب سرمایه های مالی، به تلاش هایی اشاره کرد که برای 
بازگرداندن اعتماد عمومی انجام شــد و تشکیل کارگروه 
تســهیل با عضویت رؤسای کمیســیون های اقتصادی، 
معماری و حقوقی شــورای شــهر و مدیــران مرتبط در 

شهرداری یکی از مصادیق آن بود.
رفع مشکلات ۲۵ پروژه

او با اشــاره به بررسی و رفع مشکلات حدود ۲۵ پروژه در 
این کارگروه، اضافه کرد: تجربه یادشــده برای پروژه های 
بافت پیرامون حرم مطهر هم تکرار و مســائل ۳۰ پروژه 
با حضور مدیران منطقه بررســی شــد. اگر جلســات به 
جمع بندی نمی رسید، بحث ها در کمیته نظارتی ادامه پیدا 
می کرد.نوروزی در مورد دومین رویکرد اقتصادی شورای 
پنجم گفت: قبلا عمده سرمایه گذاری ها در بافت مرکزی 
مشهد انجام و باعث می شــد برخی پروژه ها به دلیل مازاد 
نیاز تجاری امکان فعالیت پیدا نکنند. برای رفع این مسئله، 
یک بسته مشوق سرمایه گذاری با کمک معاونت اقتصادی 
شــهرداری تهیه شد تا با کاهش حقوق شهرداری، کمبود 
برخی کاربری ها در مناطق شهری به ویژه حاشیه شهر از 
طریق تعریف مجتمع های چند منظوره، رفع و در کنار آن، 

هدف جذب سرمایه تأمین شود.
او شفاف سازی را از دیگر رویکرد های شورای پنجم خواند و 
ادامه داد: برای مناسب سازی فضا و حذف، اما و اگر ها نیازمند 
شفاف سازی بودیم، ازاین رو پروژه های سرمایه گذاری را در 
سایت معاونت اقتصادی و رسانه ها اطلاع رسانی کردیم و 
نتایج خوبی گرفتیم. ما به سرمایه گذار به عنوان یک سرمایه 
نگاه می کنیم و برای اشــتغالی که ایجــاد می کند ارزش 
فوق العاده ای قائلیم. کســی که ۵۰۰ کارگر را مشغول به 
کار و ۲ میلیارد تومان در ماه صرف حقوق و مزایا می کند، 
باعث می شود کارگرانش با ســرافرازی و حتی طلبکاری 

پیگیر حقوق خود باشند. در مقابل فردی که همین مبلغ را 
خیرانه به محرومان می دهد نیز همین هزینه را می کند، با 
این تفاوت که فرد با حس شرمندگی آن را دریافت می کند.
رئیس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکت های 
شــورای شهر مشهد با اشاره به اخذ مجوز ۲۰ هزار میلیارد 
ریالی اوراق مشارکت، میزان اوراق فروخته شده در سال ۹۸ 
را ۱۲ هزارمیلیــارد ریال بیان کــرد و گفت: فروش کامل 
این اوراق برای قطارشهری و بافت پیرامون حرم می تواند 
تحول ساز باشد.او با اشــاره به تهاتر ۵۳ هزارمیلیارد ریالی 
بدهی هــای دولتی و تحقق ۱۲۰ درصدی بودجه به عنوان 
دیگرموفقیت های شورای پنجم، ادامه داد: در شرایطی کار 
را شــروع کردیم که نگــران پرداخت حقوق و بدهی های 
شهرداری بودیم، اما اکنون بدهی معوق نداریم و در کشور، 

جزو خوش حساب ها به شمار می رویم.
نــوروزی ایجــاد دفاتــر توســعه محلــه را از اقدامات 
اجتماعی اقتصادی مدیریت شــهری اعلام کرد و گفت: از 
۲۸ دفتر تسهیلگری شــهر، ۲۳ مورد را شهرداری مشهد 

با هدف استفاده از مشارکت مردم راه اندازی کرده است.
او ماهیت کار بازآفرینی شــهری را فراتر از ساخت و ســاز 
دانست و با تأکید بر جنبه هایی، چون ایجاد هویت، واگذاری 
کار به مردم و توانمندســازی اقتصادی آن هــا از قرارداد 
شهرداری با جهاد دانشــگاهی برای سامان دهی مشاغل 
خانگی از طریق خوشه سازی و ارتباط نیروی کار با صاحبان 

برند به عنوان اقدامی مثبت یاد کرد.
او با اشــاره به لایحه در دســت تهیه همکاری شهرداری 
و بنیاد مســکن انقلاب اسلامی برای ساخت ۲ هزار واحد 
مســکونی، در مورد جزئیات آن گفت که بنیاد مســکن با 
تقبــل هزینه هــای آماده ســازی، زمین را از شــهرداری 
تحویــل می گیرد؛ واجدان شــرایط ۵۰ میلیون تومان وام 
قرض الحسنه و ۲۵ میلیون تومان کمک بلاعوض دریافت 
می کنند. همچنیــن این اراضی در مجــاورت محله های 
نیازمند بازآفرینی قرار دارد که موجب نگهداشــت جمعیت 

در منطقه می شود.
به گفته وی لایحه ای با موضوع مشــوق های بازآفرینی 
نیز در دست بررســی است که طی آن در صورت تجمیع 
پلاک ها و رسیدن به متراژ ۱۵۰ متر به بالا، مجوز افزایش 
تراکم و کاهش یا بخشــودگی عوارض و ســهم خدمات 

شهرداری اعطا می شود.
کلید موفقیت بازآفرینی شهری ایجاد طرح ¬های 

انگیزشی است
عضو هیئت علمی دانشــکده اقتصاد دانشــگاه فردوسی 
مشهد بر لزوم ایجاد برنامه¬ های انگیزشی و مشوق های 
اقتصادی به منظور توسعه و پیشــرفت اهداف بازآفرینی 
فضاهای شــهری در مناطق کم ¬برخوردار شهری تاکید 
کرد.سید سعید ملک الســاداتی با تاکید براینکه در مقوله 
بازآفرینی در دوره  های اخیر مدیریت شــهری به تکامل 
در رویکردها رســیده ایم، گفت: پیش از این دوره در طرح  
های بازآفرینی، ابعاد شهرسازی بیشتر اهمیت داشت اما به 
تدریج وجه اجتماعی مهم شده تا نگهداشت بافت جمعیتی 

انجام شود.
 وی با تاکید بر لزوم حفظ بافت جمعیتی در اجرای برنامه  ها 
گفت: اگر محله چهره نو و زیبا پیدا کند و بروزشود اما مردم 
جابجا شــوند و فقر را باخود جابجا کرده و توانمند نشوند 

اتفاق مثبتی رخ نداده است.
در اجــرای برنامه  های بازآفرینی، باید افزایش درآمد مردم 
از طریق اشتغال پایدار و ایجاد زنجیره ارزش افزوده برای 
پایداری درآمد و مشاغل مدنظر باشد تا مهارت و درآمد به 

تناوب در محلات ایجاد شود.
ملک الساداتی خاطرنشــان کرد: مردم باید احساس کنند 
مشــارکت در پروژه  های بازآفرینی از عدم مشارکت برای 
ایشان منافع بیشتری دارد در غیر این صورت در مقابل طرح  
های احیا و بازسازی مقاومت می  کنند. اگر با ایجاد پروژه  
ها، مردم خود را بازنده احساس کنند اجرای پروژه طولانی 

شده و معضلات اجتماعی به بار می  آورد.

لزوم جلب اعتماد مردم
یک ســرمایه  گذار فعال در حوزه ســاخت وســاز و طرح  
هــای بازآفرینی نیز با تاکید بر مزایا و منافع تجمیع پلاک  
های کوچک و جلب مشــارکت شهروندان گفت: در حوزه 
بازآفرینی و در شرایط کنونی تسهیلات محلی نقش مهمی 
دارد اما مهم تر از آن باید تلاش کرد ســرمایه های خرد 

مردم برای اجرای برنامه های بازآفرینی تجمیع شود.
 رضا احدیان ادامه داد: بــا اتفاقات اخیر برای جمع آوری 
سرمایه های مردمی راهی وجود ندارد مگر ورود شهرداری 
برای جلب اطمینان مردم. تجمیع سرمایه های محلی برای 
هزینه کرد در پروژه های محله سبب ایجاد منافع پایدار و 
برکات محلی خواهد شد و با جلب اطمینان مردم اتفاقات 

خوبی رخ می هد . 
   مشهود بودن عملکرد شورای پنجم

هــم چنین غلامرضا صدیق اورعــی، عضو هیئت علمی 
گروه علوم اجتماعی دانشــگاه فردوسی مشــهد، نیز در 
این گفتگو با تأیید مشــهودبودن عملکرد شورای پنجم از 
منظر اعتمادســازی، افزایش سرمایه اجتماعی و تأثیر آن 
بر سرمایه گذاری های اقتصادی، پیرامون بازآفرینی شهری 
روی نکاتــی مانند ایجــاد هویت و توانمندســازی مردم 
محلات یادشــده، اســتفاده از نظرات مردم و به اشتراک 
گذاشتن برنامه های بازآفرینی با ساکنان محلات تأکید کرد.

ریل گذاری بر توسعه
هــم چنین معاون اقتصادی شــهردار مشــهد نیز در این 
گفت وگوی زنده با اشــاره به ریل گذاری های انجام شده و 
ساختار های جدیدی که طی چند ماه اخیر در این معاونت 
با هدف توســعه خدمات و مدیریت دارایی ها ایجاد شــده 
است، گفت که این اقدامات در چند ماه آینده نتایج خود را 
با تشکیل صندوق زمین و ساختمان و طرح های اقتصادی 
برای کشف رود، منطقه منفصل توس و ... نشان خواهد داد.

نکته دیگری کــه اژدر اژدری بر آن تأکید کرد، داشــتن 
نگاهی واقع بینانــه و درک رکود عمومی حاکم بر فضای 

اقتصادی به ویژه بخش خدمات بود.
او با اشاره به کاهش گردشگری به ویژه خارجی در یکی دو 
ســال اخیر و سپس شــیوع کرونا در کشــور ادامه داد: با 
همــکاری معاونت برنامه ریزی شــهرداری در حال انجام 
برنامه ریزی هایی برای ایجاد نشانه های رونق اقتصادی در 
تابستان امسال هستیم و معتقدیم باید شهر را برای استفاده 
از ظرفیت های خالی، پس از آرام شدن فضای کنونی آماده 
کنیم. با وجود این همان طور که اشــاره شد، شرایط را باید 
مدنظر داشته باشیم، اینکه برخی از زنجیره های کسب و کار 
در این چند ماه عملا خالی مانده اســت و اگر فکری برای 
کاهش تعداد و میزان تراکنش ها نشود، این رکود می تواند 

عمیق تر شود.
اژدری اســتفاده از سرمایه هایی که پیش از این در خارج از 
شهر صرف می شد و ایجاد هم افزایی در سرمایه گذاری های 
درون شــهری را از راهبرد های این معاونت برای غلبه بر 

فضای کنونی برشمرد.تأثیر سرمایه اجتماعی بر اقتصاد
مجتبــی شــاکری روش، مدیرعامل ســازمان بازآفرینی 
فضا های شــهری از دیگر سخنرانان این نشست بود. او با 
اشاره به مستأجر بودن ۵۰ درصد ساکنان محلات نیازمند 
بازآفرینی، از افزایش ارزش منطقه پس از بازآفرینی گفت 
و با اشــاره به ناتوانی این خانوار ها در پرداخت اجاره بها، بر 
اتخــاذ راهبرد هایی برای جلوگیری از مهاجرت این افراد و 

نگهداشت جمعیت پس از انجام بازآفرینی تأکید کرد.

عضو شورا از برنامه های شورا و شهرداری برای گره گشایی از اقتصاد مشهد خبرداد؛

تدبیر تهاتر
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ورزشـکاران زن ایرانـی بـا وجـود فعالیت در 
اینسـتاگرام، امـا هنـوز راه زیادی تا رسـیدن 

بـه دنبـال کننده هـای میلیونـی دارند. 
بـه گـزارش »ورزش سـه«، ایـن روزهـا که 
ورزشـکاران در قرنطینـه بـه سـر مـی برنـد 
و خبـری از برگـزاری مسـابقات و تمرینـات 
نیسـت، اهمیت فضـای مجازی هـم نزد آن 
هـا و هـم دنبـال کننـده هـای ورزشـکاران 
در اینسـتاگرام افزایـش یافتـه. توجـه کابران 
مجـازی بـه برخـی از قهرمانـان غیرواقعـی 
کـه در فضای مجـازی خودشـان را قهرمان 
جهـان معرفـی مـی کننـد، طـی روزهـای 
اخیـر با واکنـش ورزشـکاران ملـی پوش در 
رشـته هـای مختلـف مواجـه شـده و حتـی 
ورزشـکاران  کـه  انداختـه  راه  بـه  کمپینـی 
در آن از مـردم مـی خواهنـد بـرای دنبـال 
کـردن یـک قهرمـان در اینسـتاگرام دقـت 
بیشـتری به خـرج دهنـد و قهرمانـان تقلبی 

را آنفالـو کنند.جالـب اسـت بدانیـد چنـد تن 
هیـچ  کـه  غیرواقعـی  قهرمانـان  همیـن  از 
مقامـی در مسـابقات معتبـر ندارنـد و نهایتـا 
در یکـی از سـبک هـای رشـته هـای رزمی 
مـدال  جمعیـت  کـم  تورنمنـت  یـک  در  و 
کسـب کردنـد، از مـدال آوران مطـرح ایران 
قهرمانـان  منصوریـان،  خواهـران  همچـون 
دوومیدانـی و... دنبـال کننده های بیشـتری 
در اینسـتاگرام دارنـد. در میـان ورزشـکاران 
را  مجـازی  فضـای  در  فعالیـت  بیشـترین 
مـی تـوان در صفحـه ملـی پوشـان رشـته 
دوومیدانـی دیـد که سـهم عمـده ای در رده 
دنبـال کننـده در  بیشـترین  بنـدی داشـتن 
میـان ورزشـکاران زن ایرانـی دارنـد؛ البتـه 
ووشـوکاران هـم بـه لطف شـهرت خواهران 
منصوریان در این لیسـت حضور چشـمگیری 
تعـداد  بـه  نسـبت  امـا  مجمـوع  در  دارنـد. 
فالوورهایـی کـه برخـی از فوتبالیسـت هـا و 

حتی ورزشـکاران مـرد در اینسـتاگرام دارند، 
ورزشـکاران مطـرح زن ایرانی که در سـطح 
جهـان بارها افتخـارات زیادی بـرای ورزش 
ایـران کسـب کردنـد، دنبـال کننـده هـای 
زیـادی در فضـای مجـازی ندارنـد. در ادامه 
به بررسـی 10 صفحـه پربازدید ورزشـکاران 
زن ایرانـی در اینسـتاگرام پرداختیـم. شـاید 
غیبـت ورزشـکارانی همچـون زهـرا نعمتی، 
نجمه خدمتی، سـارا خادم الشـریعه و حمیده 
عباسـعلی در این لیسـت کمی عجیب باشـد؛ 
امـا ایـن ورزشـکاران کـه در جامعـه کامـلا 
شـناخته شـده هسـتند، دنبال کننده هایشان 
نفـر  هـزار  صـد  بـه  حتـی  اینسـتاگرام  در 
هـم نمـی رسـد. البتـه در ایـن لیسـت فقط 
ورزشـکارانی مدنظـر قـرار گرفتنـد کـه زیـر 
پرچـم قـرار دارنـد و در مسـابقات مختلـف 
یـا  داشـتند  حضـور  معتبـر  و  المللـی  بیـن 

کردند. مـدال  کسـب 

وقتی نظر باشگاه ها چندان اهمیتی ندارد

سوتی که زده نمی شود
فوتبال چشم انتظار تصمیم دولت ها برای آغاز دوباره

با کاهش نســبی روند گسترش ویروس کرونا این احتمال وجود دارد که رقابت های 
فوتبال باشگاهی در سطح جهان مجددا آغاز شود.

عرفان حاج بابایی/ طی روزهای اخیر و با فروکش کردن نسبی تب ویروس کرونا در 
جهان،کم کم زمزمه بازگشــایی لیگ های مختلف فوتبال در جهان شنیده می شود 
و ایــن احتمال وجود دارد که طی هفته هــای آینده و با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشــتی همانند گرفتن تســت کرونا از بازیکنان قبل از آغاز مسابقات و تمرینات، 
بدون تماشــاگر بودن بازی ها و حفــظ فاصله اجتماعی روی نیمکت ذخیره ها، اکثر 
مسابقات فوتبال باشگاهی در ســطح جهان دوباره از سر گرفته شود. در حال حاضر 
هم لیگ فوتبال کره جنوبی با رعایت قواعد لازمه بازی های خود را آغاز کرده است 
و در بین لیگ های معتبر جهان هم بوندس لیگا قرار اســت از هفته آینده کار خود 

را آغاز کند.
در این میان اما نکته ای که قابل توجه است این است که مرجع تصمیم گیری برای 
آغاز مجدد رقابت ها یا لغو کامل آن کیست؟ آیا این اختیار به خود باشگاه ها سپرده 
شده تا به دلخواه خود تصمیم بگیرند مجددا در بازی ها حضور یابند یا اینکه تصمیم 

نهایی در این خصوص به نهادی مثل دولت بر می گردد؟
در کشــورهایی نظیر کره جنوبی و آلمان که مســابقات در آن ها آغاز شده و یا قرار 
است به زودی آغاز شود، این اتفاق با مجوز مستقیم دولت های این دو کشور صورت 
پذیرفت و آن ها پس از اینکه تشــخیص دادند روند گســترش ویروس کرونا تحت 

کنترل است،اجازه از سر گیری مسابقات را دادند.
در کشــورهایی نظیر فرانسه و هلند هم که مسابقات باشگاهی نیمه تمام اعلام شد، 
فدراســیون های فوتبال و تیم های حاضر در لیگ های این دو کشور نقشی در این 
قضیه نداشــتند بلکه دولت های این دو کشور اعلام کردند که تا شهریورماه هرگونه 
فعالیت ورزشــی به صورت حرفه ای و گروهی ممنوع اســت و بنابراین فدراســیون 
ها هم به ناچار مســابقات باشــگاهی را نیمه تمام اعلام کردند. تنها ابتکاری که در 
این میان از ســوی این فدراسیون ها قابل اعمال اســت، بحث تعیین یا عدم تعیین 
قهرمان و تعداد تیم های حاضر در فصل بعد رقابت های دسته اول و همچنین صعود 
کنندگان به مســابقات اروپایی اســت که در حال حاضر منشا بسیاری از اختلافات و 
اعتراضات شــده است. همچنین در سایر کشورهای اروپایی مثل انگلیس و اسپانیا و 
ایتالیا هم مســئولین برگزارکننده رقابت ها چشم انتظار نظر نهایی دولت در خصوص 

ادامه یا لغو لیگ ها هستند.
آیا واقعا نظرخواهی از باشگاه های ایرانی مهم است؟

طی روزهای اخیر خبری در رسانه ها منتشر شد که 13 باشگاه لیگ برتری خواهان 
لغو ادامه رقابت های لیگ برتر باشــگاه های کشور هستند. آنطور که گفته می شود 
نظرســنجی رسمی از ســوی سازمان لیگ هنوز به دست باشــگاه ها نرسیده ولی تا 
اینجای کار طی صحبت های شــفاهی و غیررسمی سازمان لیگ با مدیران باشگاه ها 
اکثریت قاطع روی لغو ادامه رقابت های لیگ نوزدهم توافق دارند و 13 باشگاه از 16 
باشــگاه حاضر در لیگ برتر تمایلی ندارند که در 9 بازی بعدی شرکت کنند.خبرهای 
رسیده حکایت از آن دارد 3 باشگاهی  که تاکنون موافقت خود را با تعطیلی مسابقات 
اعلام نکرده اند پرسپولیس، فولاد خوزستان و صنعت نفت آبادان هستند و 13 باشگاه 

دیگر نظر به لغو مسابقات دارند.
در کشورهای اروپایی مثل انگلیس و اسپانیا و ایتالیا هم مسئولین برگزارکننده رقابت 

ها چشم انتظار نظر نهایی دولت در خصوص ادامه یا لغو لیگ ها هستند.
پرســش قابل تامل اما اینجاست که آیا اساسا باشگاه ها می توانند از ادامه حضور در 
رقابت ها سر باز بزنند؟به نظر می آید همانطور که تعطیلی مسابقات از حوزه تصمیم 
گیری باشگاه ها خارج بود، از سر گیری یا عدم برگزاری آن هم از صلاحیت باشگاه 
ها خارج اســت و صلاحیت اصلی در این خصوص با ســتاد ملی مقابله با کرونا به 
ریاســت رییس جمهور می باشد. ســتادی که تا اینجا حکم به تعطیلی فعالیت های 
ورزشــی تا پایان اردیبهشت ماه داده و قرار است به زودی در خصوص ادامه یا عدم 

ادامه لیگ با لحاظ اولویت سلامتی برای ورزشکاران تصمیم بگیرد.
بنابراین در ایران هم هیچ باشگاهی نمی تواند راسا اعلام کند که در ادامه رقابت ها 
شــرکت نمی کند و یا سازمان لیگ هم نمی تواند با اتکا به نظرخواهی از باشگاه ها 
تصمیم به لغو یا ادامه رقابت ها بگیرد بلکه اینجا هم درســت مثل سایر نقاط جهان 
تصمیم گیری در این خصوص پس از بررســی تمامی جوانب با دولت اســت و بعید 
است نظر باشگاه ها و یا مدیران سازمان لیگ چندان اثری در این فرایند داشته باشد 

بلکه آن ها صرفا مجری دستورات دولت در این خصوص خواهند بود.
نکته ای کــه مهــدی محمدنبی،دبیر کل فدراســیون فوتبال در یکــی از آخرین 
اظهارنظرهای خود به آن اشاره کرد و در خصوص شیوه از سر گیری مسابقات گفت: 
»فیفا و AFC زمان برگزاری مسابقات را به ستاد مقابله با کرونا در هر کشور محول 
کردند. قاعدتا ما بر مبنای دســتورالعمل های ستاد ملی مقابله با کرونا اقدام خواهیم 
کرد. در این بخش وزارت ورزش و فدراسیون پزشکی ورزشی در ستاد ملی مقابله با 
کرونا حضور دارند و زمان شروع تمام مسابقات ورزشی را اعلام خواهند کرد و سپس 

هیات رئیسه سازمان لیگ درباره شروع فوتبال تصمیم گیری می کند.«

نفرات برتر مسابقات شطرنج جام 
رمضان خراسان رضوی معرفی شدند

نخستین مسابقات شــطرنج آنلاین جام رمضان خراسان رضوی گرامیداشت ولادت 
امام حســن مجتبی)ع( با حضور شرکت کنندگانی از چند کشور برگزار و نفرات برتر 

معرفی شدند.
رییس هیات شــطرنج خراسان رضوی شنبه شب با بیان این مطلب به خبرنگار ایرنا 
گفت: در این مســابقات که در رشــته برق آسا برگزار شــد علیرضا دلیر و امیر علی 
غفوریان از تهران اول و دوم شــدند و محمد تقی والســلام از خراسان رضوی مقام 

سوم را کسب کرد.
رضا پاشــانجاتی ادامه داد: ۴6 شطرنج باز از اســتانهای مختلف کشور و کشورهای 
آمریکا، فرانســه، استرالیا و افغانستان در این مسابقه شرکت کردند و به 1۴ نفر برتر 

نیز جوایز نقدی اهدا شد.
وی اظهار داشت: دوم خرداد ماه هم نخستین مسابقات آنلاین رده سنی 6 تا 20 سال 

قهرمانی استان خراسان رضوی برگزار خواهد شد.

ده ورزشکار پرهوادار زن ایرانی در اینستاگرام

لیلا، شهربانو، بهناز و دیگران 

خبر

بهناز شفیعی؛ 206 هزار نفر
ورزشکار بعدی که در چند سال اخیر شهرت زیادی پیدا کرده، بهناز شفیعی است. 
این دختر موتورســوار که این رشته را به صورت حرفه ای دنبال می کند و اخیرا 
سابقه حضور در فیلم های تلویزیونی و سینمایی را هم پیدا کرده، 206 هزار نفر 
دنبال کننده در اینســتاگرام دارد. شفیعی که به نوعی در مسیر موتورسواری زنان 
سدشکن بوده، همچنان به فعالیت خود در رشته موتورسواری هم ادامه می دهد.

لیلا رجبی؛ 403 هزار نفر
ملی پوش ســابق دوومیدانی ایران که نایب قهرمانی بازی های آســیایی 201۴ و 
حضور در دو دوره المپیک را در کارنامه دارد، با ۴03 هزار نفر دنبال کننده در بخش 
ورزشکاران زن ایرانی صدرنشین به شمار می رود. رجبی که اصلیتی بلاروسی دارد، 
به واســطه ازدواج با پیمان رجبی برای تیم ملی ایران مسابقه می داد. او در صفحه 
اینستاگرامش ویدیوهای مشترکی هم با همسرش بارگذاری می کند که هر دو نفر 

جزو ورزشکاران مطرح در دنیای واقعی و فضای مجازی به شمار می روند. 

سهیلا منصوریان؛ 168 هزار نفر
خواهــر کوچکتر خانواده منصوریان که به انــدازه دو خواهر بزرگترین در 
میادین جهانی و آسیایی مدال کسب نکرده، با 168 هزار دنبال کننده نفر 
هفتم لیست است. ســهیلا منصوریان که حتی گاهی اوقات مجبور شده 
در مسابقات مقابل خواهران خود بایستد، امیدوار است در سال های آینده 

کارنامه افتخاراتش را مثل دو خواهر بزرگتر پربار کند. 

فرزانه فصیحی؛ 120 هزار نفر
نفر دهم لیســت هم فرزانه فصیحی، دیگر ملی پوش دوومیدانی است. او 
که در ســال های اخیر به عنوان رکورددار دوی سرعت ایران نامش را بر 
سر زبان ها انداخته و در ماههای پایانی سال 98 هم توانست با حضور در 
باشگاه پارتیزان بلگراد 3 بار رکورد ملی 60 متر ایران را بهبود ببخشد، این 

روزها به هدفی بزرگتر یعنی حضور در المپیک فکر می کند.

الهه منصوریان؛ 252 هزار نفر
نفر ســوم بازهم از خانواده منصوریان است. الهه، خواهر کوچکتر شهربانو 
که چند طلای جهانی و آســیایی در کارنامه دارد، چند سالی است در لیگ 
چین مبارزه می کند و جزو ورزشــکاران مطرح ایــران در بخش زنان به 

شمار می رود. 

مریم محبی؛ 194 هزار نفر
در میــان دوندگان ایرانی، مریم محبی، ملی پــوش دوی ۴00 متر ایران 
که مدال های نقره و برنز آســیا را در کارنامه اش دارد، با 19۴ هزار دنبال 
کننده در اینستاگرام صدرنشین اســت. این دختر دونده که در اینستاگرام 

فعالیت زیادی دارد، توانسته در رده ششم لیست قرار بگیرد. 

مریم طوسی؛ 157 هزار نفر
یکی دیگر از دونده های زن ایرانی که دنبال کنندگان زیادی در اینستاگرام 
دارد، مریم طوسی است. این دونده سرعت که قبلا رکورددار دوی صد متر 
بود، بعد از مدتی غیبت در مسابقات این روزها به دنبال بالا بردن آمادگی 
خود برای بازگشــت اســت. او با 15۷ هزار نفر دنبــال کننده ویدیوهای 

ورزشی زیادی از خودش به اشتراک می گذارد.

شهربانو منصوریان؛ 279 هزار نفر
نفر دوم پرافتخارتر و شــناخته شــده تر هم هست. شــهربانو منصوریان که 
چندین مدال طلای جهانی در رشــته ووشو در کارنامه دارد و همچنان جزو 
پرافتخارترین های این رشــته به شمار می رود، با 2۷9 هزار نفر دنبال کننده 
در رده دوم قرار دارد. خواهر بزرگتر خانواده ورزشــی منصوریان در سال های 
اخیر علاوه بر فعالیت های ورزشی اقدامات خیریه زیادی هم انجام داده است.

 

فرشته کریمی؛ 195 هزار نفر
نفر پنجم لیســت دارندگان بیشــترین دنبال کننده در اینستاگرام، فرشته 
کریمی، ســتاره تیم ملی فوتسال است. این بازیکن که با هم تیمی هایش 
در ســال های اخیر به افتخارات بزرگی همچون قهرمانی در آســیا دست 
یافته، به واســطه تکنیک نابی که از خود در مسابقات مختلف نشان داده، 

طرفداران زیادی هم در اینستاگرام دارد.

زهرا کیانی؛ 158 هزار نفر 
دیگر ووشــوکاری که در رده بندی 10 ورزشــکار زن با بیشــترین دنبال کننده در 
اینستاگرام قرار دارد، زهرا کیانی است. این ملی پوش ووشو در بخش تالو که با انجام 
حرکات نمایشی هم در مســابقات و هم خارج از فضای ورزشی، مورد توجه کاربران 
مجازی قرار گرفته، 158 هزار دنبال کننده دارد. کیانی که مدال نقره بازی های آسیایی 

2018 را در کارنامه دارد، در 20 سالگی هنوز فرصت زیادی برای پیشرفت دارد. 
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بحران چادر در صداوسیما!
ایسنا نوشت: در روز های اخیر برخی از مهمانان سابق برنامه های 
گفت وگومحور تلویزیــون در فضای مجازی مدعی شــده اند، 
برنامه میزبان از آن ها خواســتار برداشتن چادرشان شده است. 
یکی از این زنان دختر طلبه ای است که به دلیل تغسیل اموات 
کرونا پیشــتر شهرت پیدا کرده اســت. او مدعی شده است که 
عوامل برنامه تلویزیونی در شبکه نسیم از او خواسته اند که بدون 
چادر مقابل دوربین حاضر شــود. دیگری هم زنی بوده که برای 
برنامه ای شــعبده بازی در تلویزیون حاضر شده و او هم مدعی 
شده که از او خواسته اند چادر از سر بردارد. در پی ادعا های این 
دو زن که واکنش های متفاوتی را هم به همراه داشــت، برخی 
دفاع کردند و صداوســیما را متهم و برخی آن را برای رسیدن 
به فالور بیشــتر دانســتند، امروز روابط عمومی های شبکه های 
تلویزیونی در خبر هایی مجزا با اعــلام برائت از اتهام هایی که 
در روز های اخیر برخــی از مهمانان به آن ها وارد کردند، اعلام 

نمودند این ادعا ها را پیگیری قانونی خواهند کرد.

محرز: گرما پاشنه آشیل کرونا نیست
مینو محرز روز شــنبه در گفت وگو با ایرنا ضمن ابراز نگرانی از 
احتمال اوج گیری مجدد ویروس کرونا بر اثر شــروع زودهنگام 
کار و فعالیــت در جامعه، افزود: همــه بیرون آمده اند و رعایت 
نمی کنند انگار که اصلا ویروســی نیامده و نبوده! گویا فراموش 
کرده اند. این در حالیســت که هنوز هم فاصله گذاری فیزیکی 
مهمترین نکته و تنها راهی است که در دنیا کنترل کرونا توسط 
آن صورت گرفته است. وی با تاکید بر اینکه مردم حتی المقدور 
و در موارد غیر ضروری نباید از خانه خارج شــوند، تصریح کرد: 
خوشــبختانه در ماه رمضان ماندن در خانه بیشتر شده و به امر 
مقابلــه با کرونا کمک کرده، اما اگر رفــت وآمد های روزمره و 
بی توجه به نکات بهداشــتی تکرار شــود و ادامه یابد، مشکل 
خواهیم داشــت. محرز درباره شایعه ای که در نخستین روز های 
کرونا منتشــر شــد مبنی بر این که کرونا با شروع گرما از بین 
می رود، خاطرنشان کرد: گرما در محیط باعث می شود ویروس 
کرونا زودتر از بین برود، اما تاثیر بســیار کمی در روند کم شدن 

فاکتور های سرایت آن یا به طور کلی از بین رفتن آن دارد.

 اولین واکنش سینا کمال خانی پس از ابطال نتیجه
 انتخابات تفرش

سینا کمالخانی منتخب مردم تفرش در یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی که اخیرا مدرک تحصیلی وی خبرساز شده است، 
در این رابطه بیانیه ای منتشــر کرد. در بخشی از این بیانیه آمده 
است: اینجانب سینا کمالخانی جوانی 32 ساله در قرن بیست و 

یکم و در عصر تکنولوژی به دلیل مشغله های کاری، تصمیم به 
ادامه تحصیل از طریق دانشگاه های الکترونیکی گرفتم و نهایتا 
از طریق فراخوان اینترنتی با یکی از این موسســات آشنا شدم 
و ثبت نام کردم. بواســطه فعالیت آشکارا و دامنه اینترنتی این 
موسسه که کسب آن مستلزم دریافت مجوز قطعی از نهاد های 
ذیربط اســت، به این موسســه اعتماد کرده و از طریق همان 
ســایت به تحصیل، دریافت جزوات، ارســال پایان نامه و واریز 
شــهریه در طول چند ترم اقدام کرده ام. علیرغم مســتندات و 
هولوگرام معتبر مدرک تحصیلی، امــروز نهاد های مربوطه آن 
موسســه را فاقد مجوز دانسته و متعاقبا مدرک تحصیلی بنده را 
تایید نکرده اند. بدیهی است نظارت بر عملکرد این موسسات و 
صحت ســنجی مجوز های آن ها برعهده نهاد های مسئول بوده 
و بنده هم، چون ســه و نیم میلیون دانشجوی دیگر لزومی به 
بررســی مجوز این موسسات و دانشگاه ها و یا مجوز رشته های 
ارائه شــده نمی دیدم؛ و در نهایت من ماندم و اشــتباه دیگران، 
و قطعا به ســهم خود از مردم عذرخواهی می کنم که نتوانستم 
آنچنان که باید از حق خــود، رای اعتماد مردم و مطالباتی که 

تحقق آن بر گردنم گذاشته شده بود دفاع کنم.

شکایت پسر قالیباف از محمدعلی نجفی
محمدعلی نجفی شــهردار پیشین تهران که به دلیل قتل میترا 
استاد همسر دومش از حدود یک سال پیش در بازداشت به سر 
می برد، فردا 21 اردیبهشت ماه در پرونده ای جداگانه و با شکایت 
الیاس قالیباف فرزند محمدباقر قالیباف شــهردار اســبق تهران 
محاکمه می شــود. حمیدرضا گودرزی وکیل مدافع محمدعلی 
نجفی با اعلام این خبر گفت: جلسه رسیدگی به شکایت الیاس 
قالیبــاف از نجفی فردا در شــعبه 1059 مجتمــع قضایی ویژه 
رســیدگی به جرایم کارکنان دولت برگزار می شود. وی افزود: 
در ایــن پرونده، الیاس قالیباف و شــرکت شمس الشــموس از 
شهردار وقت منطقه 2، مدیر وقت حراست شهرداری منطقه 2 
و همچنین از نجفی به عنوان شهردار وقت تهران تحت عنوان 
نشر اکاذیب و گزارش خلاف واقع شکایت کرده و پرونده مزبور 
در دادسرای کارکنان دولت در مرحله رسیدگی است. بنا بر این 
گزارش، ماجرا از این قرار است که حراست منطقه 2 شهرداری 
تهران در 1۷ بهمن سال 96 گزارشی در مورد تخلفات موسسه 
نوآوران آموزشی شمس الشموس متعلق به الیاس قالیباف مبنی 
بر تخلفات و جرایم تهیه و آن را به شهردار وقت منطقه 2 یعنی 

رسول کشت پور اعلام کرد.

حرم رضوی در شب های قدر بسته خواهد بود
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استانداری خراسان رضوی 

گفت: حرم مطهر رضوی در شب های قدر همچنان بسته خواهد 
بــود و مشــتاقان می توانند از طریق برنامه زنــده تلویزیونی از 
فرصت معنوی این شب ها بهره مند شوند. به منظور بهره گیری 
از فرصت معنوی شــب های قدر مقرر شــد در نقاطی از اماکن 
عمومی و روباز با رعایت کلیه اصول و پروتکل های بهداشــتی 
مراســم این شــب ها برگزار شــود. 22 مکان روباز در مناطق 
مختلف ســطح شهر به این امر اختصاص یافته، این مکان ها با 
همکاری شهرداری مشــهد، هیات مذهبی و سایر دستگاه های 
مرتبط در فاصله ساعات 21.30 تا 30 دقیقه بامداد به برگزاری 

مراسم اقدام خواهند کرد/شهر آرا

 ضربه مهلک فدراسیون فوتبال به تیم های ملی 
در چهار سال اخیر

تیم های ملی فوتبال ایران در سال های گذشته نتایج بسیار بدی 
را کســب کردند که نتیجه این اتفاق، سقوط تیم های ایرانی در 
رده بندی آســیایی و همینطور شکســت در رقابت های مختلف 
بود. فدراســیون فوتبال در دوره مدیریتی علی کفاشیان با وجود 
تمام انتقاد ها توانســت نتایج خوبی را به دســت آورد و در پی 
همین برنامه ریزی ها بود که تیم های ملی بزرگسالان، جوانان و 
نوجوانان توانستند با موفقیت در رقابت های آسیایی، راهی جام 
جهانی شــوند. این روند در دوران مهدی تاج و با سیاست های 
مختلف محمدرضا ســاکت به شکســت منتهی شــد و امروز 

تیم های ملی در وضعیت مناسبی حضور ندارند. /ایسنا

بلوچستانی ها کوچکترین مادران ایران
سخنگوی ســازمان ثبت احوال گشور گفت: بیشترین میانگین 
ســن مادران در اســتان های تهران و اصفهان )30 سال( بوده 
اســت.  کمترین میانگین سن مادران در اســتان های سیستان 
و بلوچســتان )25.88(، گلســتان )2۷.6۴(، اردبیل )28.2۷( و 

خراسان شمالی )28.39( بوده است. /باشگاه خبرنگاران

صداوسیما اجازه پخش اذان با صدای سراج را نداد
خبرآنلاین، حسام الدین سراج، خواننده موسیقی سنتی ایران با 
انتشار پستی در صفحه شخصی اینستاگرامش خبر از جلوگیری 
صداوســیما از پخش اذانی داد که وی با صدای خودش ضبط 
کرده بود. سراج دلیل این اقدام صداوسیما را توضیح نداد، اما از 
این که به گفته خودش »توفیق ســرودن نوای عشق و ایمان« 

را پیدا کرده ابراز خشــنودی کرد.  گفتنی است این قطعه حدودا 
یک ســال قبل و در آستانه ماه رمضان منتشر شد. حسام الدین 
ســراج در ارتباط با این اثر نیز چنین توضیح داده بود:” این اذان 
با درآمدی در گوشــه بوســلیک آغاز می شود و سپس در اوج و 
یکــی دو پرده پایین در حجاز ادامــه می یابد و نهایتا در فرود با 

بوسلیک به پایان می رسد.

بدهی عجیب 6 هزار و 400 دلاری پرسپولیس!
بحران مالی در پرســپولیس شرایط این باشــگاه را بحرانی تر از 
همیشه کرده اســت. شــرایطی که مدیران وقت پرسپولیس را 
مجبور کرده برای تأمین هزینه های یکی از سفر های تیم، مبلغی 
را از آژانس ارائه دهنــده خدمات هواپیمایی قرض بگیرند. یعنی 
باشــگاه عملا نه تنها هزینه هتل و پرواز را پرداخت نکرده بود، 
بلکــه در اقدامی جالب برای هزینه هــای جاری خود نیز از مدیر 
آژانــس تقاضای پولی به عنوان قرض می کند.  در ادامه مدیر این 
آژانس هم 6۴00 دلار به نماینده باشــگاه پرســپولیس پرداخت 

می کند؛ پرداختی که تا به امروز تسویه نشده است. /ایسنا

کرونا کدام بازار را سکه کرد
با وجود بحران اقتصادی جهان به دلیل شــیوع ویروس کرونا، 
بعضی از شرکت ها رشد و سود عجیب و غریبی داشته اند. فروش 
نســخه جدید بازی »کال آو دیوتی« با عنوان »جنگ مدرن« 
که سال گذشته منتشر شد، در سه ماهه اول سال 2020 نسبت 
به 2019، 21 درصد رشــد کرده و به 1.52 میلیارد دلار رسیده 
است.« درآمد شــرکت »Electronic Arts« نیز که بازی های 
مشهور و محبوبی مانند فیفا و سیمس را ساخته، 12 درصد رشد 
کرده اســت. »زوم« برندی است که بزرگترین رشد ناگهانی را 
در جهان داشــته اســت. این برنامه که ابزاری برای کنفرانس 
ویدئویی اســت، تنها در یک روز میزبــان 300 میلیون نفر در 
جلســات ویدئویی بوده است. در ســه ماهی که از سال 2020 

گذشت، سهام این شرکت 120 درصد رشد کرد.

نسخه ساقیان موادمخدر برای درمان کرونا!
مشــکینی، پزشــک و درمانگر اعتیاد و مدیر پیشین مرکز ملی 
مطالعات اعتیاد گفت: ســوداگران مرگ بلافاصله پس از شیوع 
بیماری کرونا در ایران، موضوع دروغین نقش و تاثیر دو مخدر 
تریاک و شــیره در پیشــگیری از ابتلا به ایــن بیماری را بین 

مصرف کنندگان و چه بســا سایر افراد را مطرح کردند تا منابع 
درآمدی جدید برای خود دســت و پــا کنند. تبلیغات دروغین و 
فریبنده این چنینی در مورد مصرف مشــروبات الکلی هم انجام 
شده که متاســفانه موجب نابینایی و مرگ گروه زیادی شده و 
آمار آن قابل تامل است. مصرف هیچ یک از مخدر ها نه  تنها در 
مبتلا نشدن افراد به بیماری کرونا نقشی ندارد، بلکه با تضعیف 
سیستم ایمنی بدن افراد، ضریب احتمال ابتلای آن ها به بیماری 

کووید- 19 را نیز افزایش می دهد.

باید از آمریکا حساب کشی شود
وزیر امورخارجه با انتشار متن کامل نامه خود به دبیرکل سازمان 
ملل متحد، نوشــت: در دومین سالگرد »پایان مشارکت ایالات 
متحده« در برجام، از آنتونیو گوترش دبیرکل ملل متحد خواستم 
کــه از ایالات متحده به دلیل تخطــی از وظایفش و همچنین 
وادار کردن دیگران به همین کار حساب کشــی شود. زورگویی 
قانون شــکنانه، اعتبار ملل متحد را به خطر می اندازد و صلح و 

امنیت بین المللی را تهدید می کند.

پزشکیان: امثال اردشیر زاهدی باید بتوانند بیایند و بروند
  پزشکیان در اظهاراتی جالب طرفدار رفت و آمد اردشیر زاهدی 
به ایران است.مسعود پزشــکیان نایب رییس مجلس با تمجید 
از مواضع اردشــیر زاهدی گفت: این نگاه تنگ ماست که باعث 
فرار عده ای می شــود و خود به خود یک عده ای تصور می کنند 
که مملکت فقط مال اینهاست. مملکت مال همه ی آن کسانی 
اســت که اهل این مملکت هستند. وی در ادامه افزود: من که 
اعتقادم این اســت همه ی کســانی که ایرانی هستند به آب و 
خاک شــان پایبندند. این نگاه تنگ ماســت کــه باعث فراری 
عده ای می شــود و خود به خود یک عده ای تصور می کنند که 
مملکت فقط مال اینهاســت. مملکت مال همه ی آن کســانی 
اســت که اهل این مملکت هســتند، در آن به دنبال می آیند، 
تلاش می کنند، زندگی می کنند و می میرند. کسی که اهل این 
مملکت اســت بعید می دانم که به این راحتی … مگر این که 
دلش مریض باشــد، وگرنه یک انســان سالم هیچ وقت حاضر 
نمی شــود که کشــورش را معامله کند، فرقی نمی کند چپ یا 
راست، مذهبی یا غیرمذهبی. یک فطرتی در انسان ها وجود دارد 

که بر اساس آن پایبند به اصولی هستند.
منبع: تابناک

ضربه مهلک فدراسیون فوتبال به تیم های ملی در چهار سال اخیر / بحران چادر در صداوسیما!
/ حرم رضوی در شب های قدر بسته خواهد بود

مفقودی
برگ سبز و سند کمپانی خودرو  سواری پژو 206 آریان مدل 1390 به شماره پلاک 5۷9 ن 8۴ ایران 32 
شماره موتور 1۴1900589۴0 شماره شاسی NAAP31EG8CJ201۴08 مربوط به فریبا ذره پرور مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

 کارت و بــرگ ســبز خــودرو  کامیــون بارکش سیســتم بنــز 1113 مــدل 1980 به شــماره پلاک
 361 ع ۷2 ایران 12 شماره موتور ۷3۴369 شماره شاسی ۴803509 مربوط به محمد ستوده زمانی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

 12۴NEG۴32321 کارت و برگ سبز موتور هندا125 مدل 1395 به شماره 18۴۴9 - ۷۷۴ شماره موتور
شــماره تنــه NEG000125950108۴ به نام رامین رضایی ارباب دین محمــد مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط میباشد.

511/1هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  )0979(
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب 1390/09/20 و برابر رای شماره 1399603060050000۴3 مورخ 99/01/09  هیات اول 
موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشابور تصرفات مالکانه و بلامعارض اقای محمود 
فیض آبادی فرزند علیرضا نســبت به ششدانگ یکباب ســاختمان به مساحت 10۷/15 مترمربع از پلاک 
شــماره 50 فرعی از ۴1 اصلی واقع در اراضی کاظم آباد بخش 12 حوزه ثبت ملک نیشــابور خریداری از 
مالک رســمی آقای عبداله ســعیدی  متقاضی محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت 
به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شــهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در 
محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند معترض باید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 
و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت . تاریخ انتشار نوبت اول 99/02/06 تاریخ 

انتشار نوبت دوم 99/02/21   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

******************************************
511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رسمی . برابر رای شــماره 1398603062۷100۴582 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمود نیک روش فرزند  حســین به شماره شناسنامه365 
صادره از مشــهد در ششــدانگ قسمتی از یک باب ساختمان به مســاحت 18 متر مربع قسمتی از پلاک 
باقیمانده 2 اصلی بخش 9 که با قســمت دیگر ساختمان به پلاک ثبتی 36۴1 فرعی از 2 اصلی بخش 9 
جمعا تشکیل یک باب منزل را میدهد واقع در بلوار موسوی قوچانی 13 قطعه دوم سمت راست خریداری 
از مالک رســمی آقای محمد علی قائم مقامی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف83۷
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/6 

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/21
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رسمی . برابر رای شــماره 1398603062۷100۴5۴5 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ابراهیم دماوندی فرزند محمد به شــماره شناســنامه۴9۴ 
صادره از در ششــدانگ  اعیان  یک باب خانه به مســاحت 53/۷۷ متر مربع قسمتی از پلاک  60  اصلی 
بخش 9  واقع درخیابان بابانظر 20 فروزانفر شمالی 2۴ بن بست پلاک 1۷6 اعیان متعلق به خود متقاضی 
وعرصه موقوفه ابو محمد اســترآبادی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد. م.الف839
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/6 

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/21
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

********************************************
511/4اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رسمی. نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 139860306013002۴59- 1398/12/10هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک گناباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی ســلطان دوســت فرزند قربان در 
ششــدانگ  یکباب منزل  به مســاحت282/91 مترمربع از پلاک شماره 326 فرعی از یک اصلی واقع در 
اراضی علی آباد بخش یک حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شــده مع الواسطه از آقای علی زمانی مالک 
رسمی محرز گردیده است. لذا به  موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رســمی و ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز  از طریق  این 
روزنامه و محلی /  کثیرالانتشار در شهرها و روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به 
آرای اعلام شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در 
محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست 
به د ادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/6 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/21

سید ضیاءالدین مهدوی شهری  ـ سرپرست  ثبت اسناد و املاک گناباد
************************************************

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رســمی . 1ـ نظر به دســتور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 1398603013002192 مورخ1398/11/1 
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گناباد تصرفات مالکانه 
و بلامعارض متقاضی آقای ســید محمد رضا موسوی ثانی فرزند سید احمد در ششدانگ یکباب مغازه به 
مســاحت 65/98 متر مربع از پلاک  شماره 933 فرعی از یک اصلی واقع در اراضی علی آباد بخش یک 
حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شــده از آقای مســعود روحانی مالک رسمی محرز گردیده است، لذا به 

موجب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئین 
نامــه مربوطــه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشــار در 
شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض 
داشــته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد ک در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/6

. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/21
سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ سرپرست ثبت اسناد و املاک گناباد

*******************************************
511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سندر سمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی.

 نظر به دستور مواد 1و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی منصوب 
1390/9/20 وبرابر رای شماره 1398603060060016۷ هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی تعاونی توسعه گهر ماکیان ایرانیان بشماره شناسه ملی 1۴00۷31۴051 نسبت 
به ششــدانگ یک قطعه محوطه مشتمل بر ساختمان 6092۴/52 مترمربع )شصت هزار ونهصد وبیست و 
چهار و پنجاه و صدم متر مربع ( قســمتی از اراضی شــیله گشاد پلاک ۷3 اصلی واقع در خراسان رضوی 
بخــش پنج حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری بدون واســطه از  ورثــه بهرام واخری کوهی محرز 
گردیده اســت. لذا به موجب  ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای فاقد ســند 
رسمی ماده 13 آئین نامه مربوط این آگهی در  دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روز نامه محلی وکثیر 
الانتشــار در شهرها منتشر ودر روســتا ها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام 
شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روستای ها از تاریخ الصاق در محل تا 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/21 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/6 

سید محمد حسینی - قائم مقام رئیس واحد ثبتی تربت حیدریه 

شرایط ویژه اشتراک انبوه 
روزنامه صبح امروز  برای پیک موتوری ها، 

باربری ها و شرکت های خدماتی
با ما تماس بگیرید: 

0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6


